




3 پنجشنبه -پانزد  هم  تیر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4318
اقتصادی

مشاور سازمان خصوصی سازی  اعلام کرد

آغازمرحلهاولپرداختسودسهامعدالت
ازشهریورماه

مشاور سازمان خصوصی سازی از واریز مرحله اول سود سهام عدالت تا پایان 
شهریورماه سال جاری خبر داد و گفت: این سود طی دو تا سه مرحله واریز می شود 

و کل رقم آن برای امسال، حدود ۹۰ هزار تومان است. 
جعفر سبحانی از واریز مرحله اول سود سهام عدالت به حساب مشمولان تا 
پایان شهریورماه امسال خبر داد و گفت: این سود طی دو تا سه مرحله به حساب 
مشمولان واریز می شود و بر اساس برآوردها، رقم آن برای کل مراحل واریزی، 
حدود ۹۰ هزار تومان خواهد بود که البته یک رقم برآوردی است و باید شرکتهای 

سرمایه پذیر با برگزار مجامع خود، رقم دقیق آن را اعلام نمایند.
مشاور سازمان خصوصی سازی افزود: تاکنون ۲۸ میلیون نفر از مشمولان، طی 
دو ماهی که از مراحل دوم فاز ساماندهی سهام عدالت گذاشته است، شماره شبای 
خود را به سامانه وارد کرده اند که خوشبختانه از این تعداد، ۹۷ درصد شماره های 
شبای اعلامی، بدون اشکال و ایراد بوده و تائید شده است و حدود ۲.۵ درصد از 

شماره های شبای اعلامی تائید نشده است.
وی تصریح کرد: شماره های شبایی که تائید نشده که یا متعلق به مشمولان 
نباشد، مورد تائید واقع نمی شود؛ به این معنا که ممکن است سرپرست خانوار، 
شماره شبای خود را برای سایر اعضای خانواده وارد کرده باشد، در حالیکه این 
شماره پذیرفته شده نیست و سازمان خصوصی سازی، سود سهام عدالت را فقط 
به مشمول ارایه می دهد واین طور نیست که این سود به حساب سرپرست خانوار 
واریز شود. به گفته سبحانی، البته یکی دیگر از دلایل عدم تائید شماره شبای 
اعلامی می تواند مسدود بودن حساب یا مشکلات این چنینی باشد که در غیر این 
صورت، اگر هیچ یک از موارد فوق در مورد شماره های اعلامی صادق نباشد، شماره 
شبا مورد تائید واقع شده و سود سهام به حساب واریز می شود. البته همه شماره 
های شبای اعلامی بعد از دو هفته از ثبت در سامانه، مورد بررسی و تائید واقع 
می شود. وی اظهار داشت: تاکنون بیش از ۳۵ میلیون نفر برای دریافت صورتحساب 
به سامانه سهام عدالت مراجعه کرده اند. مشاور سازمان خصوصی سازی خاطرنشان 
کرد: تمام تلاش دولت این است که حداکثر تا پایان شهریورماه امسال، اولین مرحله 
سود واریزی مشمولان که از شرکتهای سرمایه پذیر اخذ خواهد شد، به حساب 
مشمولان واریز شود؛ این در حالی است که این شرکتها هم اکنون در حال تصویب 
سود هستند؛ این در حالی است که سود عملکرد مالی سال ۹۵ شرکتهای سرمایه 
پذیر، از سال جاری دیگر به حساب خزانه و دولت نمی رود و به مشمولان سهام 
عدالت تعلق دارد. وی اظهار داشت: مجامع برخی شرکتهای مذکور برگزار شده و 
سود آنها نیز مشخص است اما برخی دیگر تا پایان تیرماه، مجامع را برگزار کرده و 
سود را مشخص می کنند؛ البته ما هنوز رقم دقیق سود واریزی به حساب مشمولان 
برای سال جاری را نمی دانیم چراکه هنوز مجامع به صورت کامل برگزار نشده، 
اما بر اساس برآوردهایی که بر اساس عملکرد واریز سود سه سال گذشته شرکتها 
صورت گرفته، سود برای هر مشمول در طول امسال، حدود ۹۰ هزار تومان است؛ 

البته این فقط یک پیش بینی است.

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد 

گشایشسهمیلیارددلاراعتباراسنادی
بخشوارداتدرسهماههامسال

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از گشایش اعتبار اسنادی در بخش واردات 
سه ماهه نخست امسال به تعداد ۳4۷۷ فقره و ارزش سه میلیارد دلار خبر داد. 

به گزارش ایرنا، شامگاه سه شنبه شبکه پیام رسان بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران آمار گشایش اعتبارات اسنادی را اعلام کرد.

بر این پایه، پارسال 1۷ هزار و 4۹4 فقره اعتبار اسنادی در بخش واردات گشایش 
میلیون  و ۲۰۰  میلیارد  پارسال 1۹  اسنادی  اعتبار  یافت.ارزش گشایش های 
دلار بود.همچنین در سال 1۳۹۵ مجموع اعتبارات اسنادی صادراتی دریافتی به 
۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار رسید.به گزارش ایرنا، مردادماه پارسال نخستین 
بخشنامه ارزی برای بانک ها صادر شد که بر مبنای آن بانک ها مجوز ورود به بازار 
آزاد خرید و فروش ارز را دریافت کردند اما با گذشت چند ماه و بی میلی آنها برای 
ورود به این بازار، بانک مرکزی را پاییز بر آن داشت تا بخشنامه جدیدی را صادر و 
از فعالان اقتصادی بخواهد برای امور ارزی خود به به جای مراجعه به صرافی ها، به 
شعب ارزی بانک ها مراجعه کنند.در دی ماه نیز معاون اول رییس جمهوری، شیوه 
نامه تامین مالی ارز مورد نیاز فعالان اقتصادی را صادر کرد تا با تسهیل امور ارزی 
در بخش بانکی، از نقش آفرینی صرافی ها کاسته شود.در بخشنامه بانک مرکزی که 
برای گشایش اعتبارات اسنادی دیداری در بانک ها تدوین و ابلاغ شد، تسهیلاتی 
برای واردکنندگان با نرخ بازار در نظر گرفته و به بانک ها اجازه داده شد با دریافت 
دستکم 1۰ درصد از مبلغ اعتبار اسنادی به صورت علی الحساب، گشایش اعتبار 
کنند.همچنین چنانچه واردکنندگان کالا در کمتر از 6 ماه پس از تاریخ گواهی 
ثبت آماری، اقدام به حمل کنند نه فقط ریسک نوسان نرخ ارز را نخواهند داشت 
بلکه با نرخ روز صدور گواهی ثبت آماری یا نرخ روز معامله اسناد- هر کدام که کمتر 
باشد- وجه اسناد را با بانک تسویه می کنند.مدیریت واردات و صادران از بندهای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی است که در سال 1۳۹۲، ابلاغ شد.پس از آن، سال 
1۳۹۵ از سوی رهبر معظم انقلاب »اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و عمل« نام گرفت و 

امسال نیز )1۳۹6( »اقتصاد مقاومتی؛ تولید- اشتغال«.

یک مسئول وزارت صنعت: 

افزایشتعرفهواردات،قاچاقرا
گسترشمیدهد

یک مسئول وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تعرفه های بالا برای 
واردات به زیان تولیدکنندگان داخلی و عامل افرایش قاچاق است، گفت: شرکت 
های بین المللی پذیرفته اند که فروش صرف محصولات به ایران امکان پذیر نیست 

و باید از طریق شراکت با شرکت های بین المللی، فناوری را نیز منتقل کنند. 
»امیرحسین شیروی« مدیرکل دفتر ماشین آلات و تجهیرات وزارت صنعت، معدن 
و تجارت دیروزدر همایش ملی کمپرسورهای صنعتی افزود: با وجود اینکه تجهیزاتی 
مانند کمپرسورها دارای فناوری های پیشرفته هستند توانسته ایم در داخل کشور 
آنها را تولید کنیم.وی افزود: صنعت ساخت کمپرسور در کشور از سال 1۳۵4 آغاز 
شد و اکنون بیش از ۵۰ واحد تولیدکننده در کشور فعالیت می کنند.این مقام 
مسئول گفت: برخی شرکت های تولیدکننده کمپرسور در کشور که تجهیزات مورد 
نیاز صنایع نفت، نیروگاهی و انرژی را تولید می کنند جزو شرکتهای معتبر جهانی 
قرار دارند.وی افزود: برخی شرکت های ایرانی از طریق همکاری با شرکت های معتبر 
بین المللی مانند زیمنس آلمان توانسته اند این تجهیزات را در کشور تولید کنند.

مدیرکل دفتر ماشین آلات و تجهیرات وزارت صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم 
انتقال فناوری به کشور گفت: تلاش می کنیم صنایع مختلف را به سوی شراکت با 
شرکت های بین المللی ترغیب کنیم.وی با بیان اینکه ورود تجهیزات و کمپرسورهای 
مستعمل و دست دوم که در دوران تحریم ناچار به استفاده از آنها بودیم اکنون ممنوع 
شده است افزود: به تعرفه به عنوان ابزار کارامد حمایت از ساخت داخل اعتقاد نداریم. 
شیروی ادامه داد: افزایش تعرفه سبب می شود که واردات تجهیزات دارای فناوری 
بالا از کشورهای پیشرفته متوقف شده و در مقابل واردات از کشورهای دارای فناوری 
پایین افزایش یابد که این موضوع به ضرر تولید داخل است. وی افزود: همچنین 
افزایش تعرفه موجب گسترش قاچاق نیز می شود.این مقام مسئول با بیان اینکه 
میزات واردات کمپرسور به کشور در سه سال اخیر کاهش یافته است، گفت: تلاش 
می شود در پروژه های صنعت نفت و نیروگاهی از تجهیزات ساخت داخل استفاده 
شود.وی یادآور سد: در برخی نیروگاهها تا ۷۰ درصد کمپرسورهای مورد نیاز و در 
برخی پالایشگاه ها و پتروشیمی ها تا 1۰۰ درصد کمپرسورها از تولیدات داخل 
تامین می شود.نخستین همایش ملی کمپرسورها با حضور مدیران وزارتخانه های 
نفت و نیرو و کارشناسان خارجی در سالن همایشهای کتابخانه ملی برگزار می شود.

در این همایش یک روزه، مسایل مختلف این صنعت در صنایع مختلف از جمله نفت 
و انرژی بررسی می شود.

گزارش: میثم طاهری

نخستین قرارداد جدید نفتی در پساتحریم که 
بین شرکت ملی نفت و کنسرسیوم بین المللی 
به رهبری توتال فرانسه امضا شد، ابزاری برای 
جذب سرمایه گذاری خارجی و انتقال فناوری 

های جدید در صنعت نفت به شمار می رود. 
نخستین قرارداد جدید نفتی در پساتحریم 
دوشنبه )دوازدهم تیرماه( بین شرکت ملی نفت 
به رهبری شرکت  المللی  بین  و کنسرسیوم 
نفتی توتال فرانسه برای توسعه فاز 11 پارس 
جنوبی امضا شد.ارزش قرارداد توسعه فاز 11 
پارس جنوبی چهار میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار 
است که با به ثمر رسیدن آن، روزانه ۵6 میلیون 
مترمکعب )معادل ۲ میلیارد فوت مکعب( به 
از میدان گازی پارس  ایران  ظرفیت برداشت 
جنوبی مشترک با قطر افزوده می شود.با توجه 
به اینکه این قرارداد، نخستین قرارداد در قالب 
مدل جدید قرادادهای نفتی است که پس از 
لغو تحریم ها به امضا می رسد، دارای اهمیت 

زیادی است.
**روند امضای قرارداد

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت ملی 
فاز  توسعه  ضرورت  به  توجه  با  ایران،  نفت 
میدان مشترک گازی پارس جنوبی، مذاکرات 
با شرکت توتال برای توسعه و بهره برداری فاز 
11 پارس جنوبی در قالب قراردادهای جدید 
نفتی ایران از اوایل اردیبهشت ماه سال 1۳۹۵ 
آغاز شد.توافق نامه اصولی توسعه فاز 11 پارس 
میان  پارسال  آبان  هجدهم  در  نیز  جنوبی 
شرکت ملی نفت ایران و کنسرسیومی متشکل 
از شرکت های توتال فرانسه، شرکت ملی نفت 
چین )سی.ان.پی.سی- CNPC( و شرکت پترو 

پارس ایران، امضا شد.
در نهایت، »علی کاردر« مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران، »پاتریک پویان« مدیرعامل شرکت 
نفتی توتال فرانسه، »لو« مدیرعامل شرکت ملی 
نفت چین )اینترنشنال( و »عزت الله اکبری« 
نهایی  قرارداد  پتروپارس،  شرکت  مدیرعامل 
توسعه فاز 11 پارس جنوبی را پس از نهایی 
کردن محورهای قرارداد امضا کردند. این قرارداد 
شامل یک متن و 14 پیوست است که جزییات 
طرح توسعه فاز 11 پارس جنوبی را مشخص 

می کند.
**مراحل قانونی عملیاتی کردن قرارداد

قانون  ماده 11  استناد  به  قرارداد  این  عقد 
وظایف و اختیارات وزارت نفت مصوب نوزدهم 
اردیبهشت ماه 1۳۹1 مجلس شورای اسلامی، 
با کسب مجوز از وزیر نفت، فقط با رعایت آیین 
نامه معاملات شرکت ملی نفت ایران انجام شده 

است.
همچنین مصوبه هیات تطبیق قراردادهای 
نفتی در خصوص مغایرت نداشتن قرارداد با 
عمومی،  شرایط  درباره  وزیران  هیات  مصوبه 
نفت  بالادستی  قراردادهای  الگوی  و  ساختار 
و گاز اخذ شده است.تاییدیه وزیر نفت درباره 
اعمال  و  قیمت، مدت  )شامل  قرارداد  کلیات 
شرایط عمومی( به استناد تبصره ماده ۳۹ قانون 
اساسنامه شرکت ملی نفت ایران و مصوبه هیات 

وزیران نیز وجود دارد.
**اهداف این قرارداد 

این طرح با هدف تولید حداکثری و پایدار 

با حدود  )برابر  روزانه ۲ میلیارد فوت مکعب 
۵6 میلیون مترمکعب( گاز غنی ترش از منابع 
بخش فراساحل فاز 11 میدان گازی مشترک 
پارس جنوبی و انتقال آن به خشکی اجرا می 

شود.
با اجرای این طرح برآورد می شود در ۲۰ سال 
دوره قرارداد ۳۳۵ میلیارد مترمکعب گاز طبیعی 
غنی و ترش از این میدان مشترک تولید شود 
که از این گاز غنی ترش می توان حدود ۲۹۰ 
میلیون بشکه میعانات گازی، 14 میلیون تن 
گاز مایع، 1۲ میلیون تن اتان و ۲ میلیون تن 
گوگرد به همراه ۳1۵ میلیارد مترمکعب گاز 

سبک شیرین تولید کرد.
**الزام توتال به انتقال فناوری

بر اساس تعهد پیمانکار در قرارداد، اجرای این 
طرح با حداکثر ساخت داخل همراه است. 

افزون بر وجود شریک ایرانی )پتروپارس( در 
سازمان اجرایی طرف دوم قرارداد، وی موظف به 
اجرای قانون »حداکثر استفاده از توان تولیدی 
و خدماتی در تامین نیازهای کشور و تقویت آن 
ها در امر صادرات« مصوب ششم شهریورماه 
1۳۹1 است. همچنین، پیمانکار موظف به انجام 
تحقیق و توسعه مشترک در زمینه فناوری های 
ایران  تحقیقاتی  مرکزهای  با  برداشت  ازدیاد 
است. مشارکت طرف قرارداد، موظف به انتقال 

فناوری در چهار سطح است:
مشارکت  داخلی  شریک  توان  ارتقای  الف- 
که  »پتروپارس«  شرکت  یعنی  قرارداد  طرح 
 )JVA ( اصول و چگونگی آن در جی.ای. وی
میان طرف ها با تایید شرکت ملی نفت ایران 

مشخص می شود.
برای  نیاز  مورد  راهکارهای  اساس،  این  بر 
ایرانی  طرف  قابلیت های  و  ظرفیت ها  ارتقای 
)شرکت پتروپارس( در زمینه های مربوط به 
مهندسی و مدیریت مخزن، مدیریت پروژه های 
بزرگ گازی و مدیریت دارایی ها و تامین مالی 

را باید به روشنی تعیین تکلیف کنند. 
مفاد  اجرای  بر  نیز  ایران  نفت  ملی  شرکت 
نظارت کامل  اعضای مشارکت،  میان  قرارداد 

خواهد داشت.

رشد  فناوری،  انتقال  دیگر  سطح  ب- 
ظرفیت های تحقیقاتی و دانشگاهی پژوهشکده 
ازدیاد برداشت )وابسته به وزارت نفت( زیر نظر 

شرکت ملی نفت ایران است.
بر این اساس، برای برگزاری دوره های آموزشی 
حرفه ای، اجرای طرح های تحقیقاتی مشترک، 
توسعه آزمایشگاه های تحقیقاتی و تبادل نیرو، 

قرارداد همکاری منعقد می شود. 
ج- بر بهره گیری از حداکثر توان پیمانکاران 
و شرکت های داخلی با هدف انتقال فناوری 

تاکید شد.
توان  ارتقای  فناوری،  انتقال  د- سطح دیگر 
فناورانه و مدیریتی شرکت ملی نفت ایران است.

انتقال فناوری و استفاده حداکثری از  برای 
نیافتن کمینه  توان داخل، در صورت تحقق 
میزان کالا و خدمات خریداری شده از داخل 
از سوی پیمانکاران برنده شده در مناقصات، این 
پیمانکاران موظف به پرداخت جریمه می شوند.

**حفظ حاکمیت ملی بر مخزن گازی و 
تاسیسات

در این قرارداد تصریح شده مالکیت مخزن، 
تاسیسات،  و  شده  استخراج  هیدروکربورها 
همگی از ابتدا تا انتها متعلق به شرکت ملی نفت 

ایران )از طرف جمهوری اسلامی ایران( است.
**سهم اعضای کنسرسیوم بین المللی

بر اساس این قرارداد، یک کنسرسیوم بین 
المللی به رهبری توتال فرانسه ایجاد شده است 
که شاخه بین المللی شرکت ملی نفت چین و 
پتروپارس ایران اعضای دیگر آن را تشکیل می 
دهند.سهم توتال به عنوان رهبر این کنسرسیوم 

در این قرارداد ۵۰.1 درصد است.
شاخه بین المللی شرکت ملی نفت چین و 
پتروپارس ایران نیز به ترتیب ۳۰ و 1۹.۹ درصد 

سهم دارند.
**درآمدهای طرح

با فرض قیمت حدود ۵۰ دلار برای هر بشکه 
نفت خام، بدون احتساب ارزش گاز شیرین، 
ارزش سایر محصولات قابل استحصال در طول 
دوره قرارداد بالغ بر ۲۳ میلیارد دلار می شود.

ارزش گاز سبک شیرین تولیدی نیز با فرض 

هر مترمکعب 1۰ سنت دلار بالغ بر ۳1 میلیارد 
دلار می شود و در مجموع بر اساس قیمت های 
فعلی حامل های انرژی در بازار بین المللی، ارزش 
محصولات این طرح در طول دوره قرارداد برابر 
با ۵4 میلیارد دلار آمریکاست.البته باید توجه 
کرد درآمد دولت از اجرای این طرح منحصر 
به دوران قرارداد نبوده و برآورد می شود ارزش 
)با  قرارداد  پایان  از  پس  میدان  این  تولیدات 
بالغ  دلار(  حدود ۵۰  شده  فرض  قیمت های 
بر ۳۰ میلیارد دلار شود که در نتیجه درآمد 
کشور از اجرای این طرح، از ۸4 میلیارد دلار با 

قیمت های کنونی نفت خام فراتر خواهد رفت.
**مراحل اجرای طرح

این طرح دارای ۲ بخش است که بخش اول، 
شامل حفاری ۳۰ حلقه چاه )۲ حلقه توصیفی 
و ۲۸ حلقه توسعه ای( ۲ سکوی تولیدی هر 
یک با 1۵ حلقه چاه جهت تولید ۲ میلیارد فوت 
مکعب گاز )حدود۵6 میلیون مترمکعب( در روز 
و تاسیسات مربوط و دو رشته خط لوله ۳۲ اینچ 
جمعا به طول ۲۷۰ کیلومتر است.بخش دوم 
طرح شامل سکوی فشارافزایی برای حفظ تولید 
از این میدان است که جزو فناوری های پیچیده 
اهمیت  و  فرد در منطقه است  به  و منحصر 

اقتصادی بسیار زیادی دارد.
**زمان بندی اجرای طرح

مطابق زمانبندی پیش بینی شده، 4۰ ماه 
پس از امضای قرارداد، تولید اولیه از میدان آغاز 

می شود. 
تاسیسات  ساخت  پیچیدگی  به  توجه  با 
برای  زمان  ماه   ۳6 دوم،  فاز  در  فشارافزایی 
برای  زمان  ماه  و 6۰  سازی  آماده  و  مطالعه 

ساخت سکو در نظر گرفته شده است.
** هزینه اجرای طرح

برآورد هزینه مستقیم این طرح چهار میلیارد 
و ۸۷۹ میلیون دلار است. در این قرارداد طرف 
به  موظف  همکاران(  و  توتال  )مشارکت  دوم 
تامین همه منابع مالی مورد نیاز )اعم از مستقیم 
و غیرمستقیم( برای اجرای طرح است و شرکت 
ملی نفت ایران تا پیش از آغاز تولید از میدان 
هیچ مبلغی به طرف دوم پرداخت نمی کند. 

آغاز بازپرداخت به پیمانکار، فقط منوط به آغاز 
تولید از میدان و از محل بخشی از تولید آن 

است.
** شیوه بازپرداخت 

بازپرداخت اصل هزینه سرمایه مستقیم طرف 
دوم، 1۰ ساله است که در مقایسه با قراردادهای 
پیشین بیع متقابل )با دوره بازپرداخت چهار تا 
6 ساله( یک دستاورد مهم خواهد بود. میزان 
پرداخت دستمزد به پیمانکار در هر سال، وابسته 
به مقدار تولید از میدان است. پرداخت هزینه 
بهره برداری و هزینه سرمایه ای غیرمستقیم به 

صورت جاری خواهد بود. 
همه هزینه های اشاره شده، باید بر اساس 
برنامه و بودجه عملیاتی سالیانه انجام شود و 
بازپرداخت آن ها منوط به اخذ تاییدیه های لازم 

از شرکت ملی نفت ایران است.
برای  افزا  فشار  سکوهای  **ساخت 

نخستین بار در خاورمیانه
عملیات فاز دوم که کلیدی ترین بخش این 
طرح است و برای نخستین بار در خاورمیانه 
سکوی  دو  یا  یک  شامل  شود،  می  انجام 
با  آتی(  مطالعات  نتایج  )حسب  فشارافزایی 
ظرفیت ۲ میلیارد فوت مکعب استاندارد در روز 
برای تقویت فشار سیال تولیدی از سکوهای 
فاز 11 پس از افت فشار مخزن در سال های 
آتی است. سکوی فشار افزایی اشاره شده دارای 

وزنی حدود ۲۰ هزار تن است. 
فازهای پارس  از سایر  تولید  آغاز کاهش  با 
جنوبی، اجرای طرح مشابه و ساخت سکوهای 
فشارافزایی برای سایر فازهای پارس جنوبی نیز 
یک ضرورت خواهد بود و از این منظر، اجرای 
این بخش از طرح در کشور و کسب دانش فنی 
ساخت این سکو، یک دستاورد مهم و حیاتی 

برای توسعه آتی میدان پارس جنوبی است.
**توجه به نکات زیست محیطی

گاز  از  استفاده  با  از منظر زیست محیطی، 
طبیعی حاصل از اجرای این طرح و جایگزینی 
آن با انواع سوخت های مایع، برآورد می شود 
سالیانه حدود ۲1 میلیون تن دی اکسید کرین 
و 1۳۸۰ تن مونوکسید کربن ناشی از احتراق 

سوخت های فسیلی کاهش یابد. 
همه استانداردهای زیست محیطی در اجرا و 

بهره برداری از طرح منظور شده است.
**پایان کار توسعه پارس جنوبی

فاز 11، آخرین فاز پارس جنوبی به شمار می 
رود که هنوز وضعیت توسعه آن مشخص نشده 
بود و پیمانکاران و شرکت های داخلی و بین 
المللی که مسئولیت توسعه آن را برعهده داشته 
اند، تاکنون نتوانسته بودند به تعهدات خود عمل 

کنند.
به  گذشته  های  سال  در   11 فاز  توسعه 
سرانجام نرسید. شرکت های متعدد اروپایی، 
آسیایی و حتی ایرانی قرار بود توسعه این فاز 
را عهده دار شوند اما کار را به انجام نرساندند.
های  سال  در  جنوبی  پارس  فازهای  سایر 
گذشته، تعیین تکلیف شده اند، برخی از فازها 
به بهره برداری رسیده و سایر فازها در مرحله 
راه اندازی یا توسعه قرار دارند اما فاز 11 به 
دلایل مختلف، همواره بلاتکلیف باقی مانده 
بود.بدین ترتیب با امضای قرارداد توسعه فاز 
11، تکلیف روند توسعه همه فازهای پارس 

جنوبی مشخص شده است.

از جذب سرمایه تا انتقال فناوری ؛

جزییات نخستین قرارداد جدید نفتی در پساتحریم 

گزارش: لیلا جودی

شایعه ورشکستگی بانک ها که در ماه های گذشته بویژه 
همزمان با رقابت های انتخاباتی دستمایه تبلیغ علیه عملکرد 
اقتصادی دولت بود، اکنون فروکش کرده است؛ هرچند به نظر 
می رسد ذینفعان طرح »بانک هراسی« برای پایان دادن به این 

داستان تمایل ندارند. 
هرچند شایعه ورشکستگی بانک ها که در فضای مجازی و 
شبکه های اجتماعی دست به دست می شود، بارها از سوی 
مسئولان بانکی رد شده است اما به دلیل درگیر بودن آحاد 
جامعه با نظام بانکی اعم از سپرده گذار، مشتری و تسهیلات 
گیرنده، هرنوع مطلبی در این زمینه، افکار عمومی را تشویش 
می کند.از خلال سخنان مدیران و مسئولان بانکی می توان 
دریافت بخشی از این نوع شایعه سازی ها به جریان های بیرونی 
و مخالفان نظام باز می گردد که قصد دارند از فضای غبارآلود 
ماهی بگیرند؛ هرچند نمی توان نقش بدهکاران بزرگ بانکی 
و سهامداران موسسه های غیرمجاز را در این حاشیه سازی 
ها نادیده گرفت که بانک مرکزی قصد دارد امسال پرونده آنها 
را مختومه کند.فارغ از اهداف ایجادکنندگان و دامن زدن به 
شایعات این چنینی، مرور چند دلیل برای رد ورشکستگی بانک 
ها و موسسه های اعتباری دارای مجوز از بانک مرکزی خالی 

از لطف نیست.
1- تقدم چتر نظارتی بانک مرکزی بر اقدام قضایی

حفظ ثبات، سلامت و سیستم بانکی و حمایت از مشتریان 
یکی از وظایف بانک های مرکزی در همه کشورهاست که از 
نظام های  استقرار  و  استانداردسازی  مقررات گذاری،  طریق 
نظارتی پیگیری می شود.در ماده 14 قانون پولی و بانکی کشور 
مصوب 1۳۵1 که قانون مرجع در زمینه فعالیت های مالی به 
شمار می رود، به بانک مرکزی اختیارات لازم داده شده است در 
امور مالی و بانکی دخالت کند. این بانک مسئول نظارت بر بانک 

ها و موسسه های اعتباری است.
نظارت بانک مرکزی، گستره وسیعی از صدور مجوز تا کنترل 
عملیات بانک ها و نیز نظارت همه جانبه بر بازار پول را در بر 
می گیرد تا تعهدات بانک ها از سقف های مقرر فراتر نرود یا 
بانک ها ساز و کار اجرایی لازم را برای وصول مطالبات خود و 
ایجاد تعادل میان منابع و مصارف خود داشته باشند.به همین 
دلیل، بانک مرکزی مدل جدید نظارتی برای گسترده کردن 
چتر نظارتی خود تدوین کرده است تا بر اساس آن بانک ها 
در چهار طبقه کم ریسک تا فاقد ریسک مشهود تقسیم بندی 
شوند و به تناسب ریسک آنها، برنامه های نظارتی ویژه تدوین و 
اجرایی شود تا وضعیت بانک بهبود یابد که البته هنوز این شیوه 

اجرا نشده است.
همچنین، حتی اگر موسسه یا بانکی به مرحله ورشکستگی 
برسد، باز نظارت بانک مرکزی استمرار دارد زیرا اقدام های 
تنظیم گر و نظارتی بانک مرکزی بر پیگیری قضایی موضوع 

مقدم است.
در قانون پولی و بانکی کشور، ساز و کاری متفاوت از سایر 
شرکت ها و بنگاه ها برای توقف یا ورشکستگی بانکی پیش 
بینی کرده است و اعلام ورشکستگی بانک ها به همین سادگی 
نیست که در برخی رسانه ها اعلام می شود و قانونگذار شیوه 
سخت گیرانه ای را در این زمینه دارد.بر اساس بند الف ماده 41 
قانون پولی و بانکی در صورتی که توقف یا ورشکستگی بانکی 

اعلام شود، دادگاه قبل از هرگونه اتخاذ تصمیم نظر بانک مرکزی 
را جلب خواهد کرد.

بانک مرکزی ایران از تاریخ وصول استعلام دادگاه باید نظر 
خود را به طور کتبی اعلام کند و در نهایت دادگاه با نظر بانک 

مرکزی و دلایل موجود در این زمینه تصمیم گیری می کند.
هرچند اقدام های نظارتی بانک مرکزی به نحوی است که 
از رسیدن یک بانک یا موسسه اعتباری مجوزدار به مرحله 
ورشکستگی جلوگیری می کند و البته در این زمینه، موضوع 

فعالیت موسسه های غیرمجاز، داستان دیگری است.
2- صورت های مالی جدید همگرا با »آی.اف.آر.اس- 

»IFRS
یکی از اشکالات موجود در ترازنامه بانک ها، تعیین سودهای 
موهوم، مطالبات مشکوک الوصول، فقدان یادداشت های ریسک 
و نظایر آن بود و از این رو بانک مرکزی در دولت یازدهم با 
تدوین استانداردهای جدید تهیه صورت های مالی بانک ها که 
همگرا با استانداردهای بین المللی گزارشگری مالی)آی.اف.آر.

اس( تدوین شده است، تلاش کرد ریسک ها را در نظام بانکی 
شناسایی کند. این رویه سبب می شود ریسک عملیات هر بانک 
برای بانک مرکزی روشن باشد و نهاد ناظر به تناسب آن از 
مدیران بانکی بخواهد با اصلاح روش ها، از ریسک خود بکاهند.

ملزم شدند  ها  بانک  بود که  نخستین سالی  سال 1۳۹۵، 
صورت های مالی سال 1۳۹4 خود را منطبق با استانداردهای 
جدید بنویسند اما اهمال آنها موجب شد بانک مرکزی پارسال 
صورت های مالی بانک ها را با اغماض بپذیرد و مجوز برگزاری 
مجمع عمومی را به آنها بدهد که در نتیجه آن برخی بانک ها 
در ترازنامه خود با زیان روبرو شدند و به جای سود، زیان بین 

سهامداران تقسیم کردند.
امسال بانک مرکزی اعلام کرده است در پذیرش صورت های 
مالی منطبق بر استانداردهای جدید هیچ اغماضی را نمی پذیرد 

و باید این صورت های مالی با رعایت همه نکات و یادداشت های 
ریسک تحویل بانک مرکزی شود.

اصرار بانک مرکزی در تدوین صورت های مالی با استانداردهای 
جدید علاوه بر مزیت های آن برای ارتباطات بانکی بین المللی، 
از تلاش برای حفظ حقوق سپرده گذاران در برابر سهامداران 
بانک ها حکایت دارد زیرا منابع و درآمدهای بانکی در حقیقت از 
سپرده های مشتریان بانک ها به دست می آید و هرگونه تهدید 
در آینده این منابع و وصول نشدن آنها می تواند آینده سپرده 

های مردم را تحت تاثیر قرار دهد.
3- کاهش سهم مطالبات معوق بانک ها 

در سایه اقدام های نظارتی بانک مرکزی و تلاش دولت برای 
رفع موانع تولید، مطالبات معوق نظام بانکی که در آغاز دولت 
یازدهم 14.۷ درصد از کل تسهیلات بود، به حدود 1۰ درصد 
کاهش یافته است.برای این کار بانک مرکزی ۲ اقدام انجام داد؛ 
یکی شناسایی اقلام معوق دیگر بانک ها که در صورت های مالی 
آنها منعکس نشده است تا به این ترتیب صورت های مالی بانک 
ها شفاف تر شود و دیگری پیگیری وصول مطالبات.بنابراین 
این عدد به معنای آن نیست که از مطالبات معوق بانک ها 
4.۷ درصد کاسته شد؛ بلکه در کنار آن مطالبات معوق دیگری 
هم شناسایی و افزوده شده است.ذکر این نکته ضروری است 
که مطالبات معوق در زمان پرداخت تسهیلات ایجاد نمی شود 
بلکه اگر به بهداشت تسهیلات اعم از بررسی دقیق مشتری 
و سازوکارهای وصول توجه نشود، در زمان سررسید وصول 
تسهیلات معوق می شود؛ برای نمونه تسهیلاتی که برای طرح 
ها پرداخت می شود باید سه تا چهار سال بعد به بانک بازگردد.بر 
اساس گفته رئیس کل بانک مرکزی، آنچه امروز در صورت های 
مالی بانک ها به عنوان مطالبات معوق دیده می شود مربوط به 
چهار سال پیش است؛ البته این بدان معنی نیست که اکنون 
اصلا مطالبات معوق وجود ندارد بلکه چند سال بعد نتیجه آن 

معلوم می شود.البته در نظام بانکداری بین الملل نیز در بهترین 
شرایط ممکن است بخشی از مطالبات می تواند وصول نشود که 
استانداردهای جهانی ۲ تا ۳ درصد را برای آن قابل قبول می 
دانند و از این رو بانک مرکزی و نظام بانکی باید تلاش کنند 

1۰ درصد کنونی را به محدوده نرم های جهانی نزدیک کنند.
4- افزایش سرمایه بانک های دولتی 

یکی از اقدام های دولت یازدهم برای بهبود وضعیت بانک ها 
بویژه بانک های دولتی که اجرای بخش عمده ای از تعهدات 
دولت را بر عهده دارند، افزایش سرمایه بانک های دولتی بود.

در این برنامه سرمایه بانک ها از 11۰ هزار میلیارد ریال در سال 
آغازین دولت یازدهم، به ۵۹۰ هزار میلیارد ریال در سال 1۳۹۵ 
افزایش یافت که از محل تسعیر ارز و قانون بودجه کل کشور 
انجام شد که ضمن اصلاح ترازنامه بانک ها و خروج بدهی های 
دولت از آنها، نسبت کفایت سرمایه آنها را نیز بهبود می بخشد.

در کنار آن، بانک مرکزی به بانک های خصوصی نیز اجازه داده 
است در صورت نیاز درخواست افزایش سرمایه خود را به این 
بانک ارائه کنند تا با نظر بانک مرکزی در این زمینه اقدام شود.

نکته قابل توجه اینکه در گذشته افزایش سرمایه بانک ها از 
محل تجدید ارزیابی املاک و دارایی های بانک ها انجام می شد 
که هرچند از نظر حسابداری شیوه ای مرسوم است اما هیچ 

سرمایه ای به دارایی بانک نمی افزاید.
را  این رویه  یازدهم  بانک مرکزی در دولت  اساس،  این  بر 
متوقف کرد و افزایش سرمایه بانک های غیردولتی باید با جذب 

سرمایه نقد از بازار پول و سرمایه انجام شود.
5- تشکیل صندوق ضمانت سپرده ها

صندوق ضمانت سپرده ها بر اساس ماده ۹۵ قانون برنامه 
پنجم توسعه به عنوان یکی از نهادهای مرتبط با مسئله توقف 
بانکی در کنار نهاد تنظیم گر و ناظر پولی یعنی بانک مرکزی 
تشکیل شد.در این ماده قانونی این مجوز به بانک مرکزی داده 
شده است تا با هدف گسترده تر سازی چتر نظارتی خود و به 
منظور تضمین بازپرداخت وجوه متعلق به سپرده گذاران بانک 
ها و سایر موسسه های اعتباری در صورت ورشکستگی نسبت 
به ایجاد این صندوق اقدام کند.بانک مرکزی در دولت یازدهم 
با هدف حفظ و صیانت از سپرده های سپرده گذاران در کشور، 
مقررات ضمانت سپرده ها را بازنگری و صندوق ضمانت سپرده 
ها را تقویت کرد. این صندوق با دریافت حق عضویت، سپرده 
های مردم را ضمانت می کند و همه بانک ها و موسسه های 

اعتباری مجاز مکلفند عضو صندوق شوند.
صندوق ضمانت سپرده ها براساس شرایطی که در قانون و 
اساسنامه و آیین نامه مربوط پیش بینی شده در برابر سپرده 
گذاران مشمول، متعهد است و آنها نباید راجع به دسترسی 
به سپرده هایشان نگرانی داشته باشند.  اکنون سپرده سپرده 
گذاران همه بانک ها و موسسه های اعتباری مجاز تا یک میلیارد 
ریال زیر پوشش تضمین این صندوق است که ۹۹.۵ درصد 

سپرده گذاران نظام بانکی را شامل می شود.
بانکی و پرداخت حق عضویت ها،  با مشارکت فعال نظام 
منابع صندوق ضمانت سپرده ها ظرف سه سال گذشته در حد 

مناسب و مطابق استاندارد های متعارف دنیا تامین شده است.
همچنین بانک ها و موسسه های اعتباری مجاز که استانداردها 
را رعایت می کنند اگر در کوتاه مدت با مشکل نقدینگی روبرو 
شوند بانک مرکزی در بازار بین بانکی مشکل آنها را حل می کند 

و بنابراین جای نگرانی برای سپرده گذاران وجود ندارد.
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کشتی بحران زده نفت به ساحل آرامش می رسد؟!

کریمیبانفتنسوزد؟!

با توجه به مصاحبه روز سه شنبه سرمربی جدید تیم فوتبال نفت تهران به نظر 
می رسد نه تنها مشکلی از مشکلات باشگاه حل نشده بلکه قول هایی که به مربیان 

و بازیکنان داده شده هم عملی نشده است.
همین که بدانیم علی کریمی درست همانند علی دایی،  مهدی مهدوی کیا، 
احمدرضا عابدزاده و خیلی های دیگر سرمایه و ثروت برای فوتبال کشورمان به 
حساب می آید، شاید باعث شود تا اینقدر راحت او و امثال او را با مدیریت ها و 
اقدامات ضعیف خودمان نسوزانیم. کریمی نامی ماندگار در فوتبال ایران به حساب 
می آید اما این ظلم به همه خاطرات خوبی است که او برای ما ساخته که بخواهند 
با اسم و اعتبار او مدت زمانی را سپری کرده اما بعد از مدتی که آب ها از آسیاب 

افتاد با اعتبار او بازی شود.
بدون شک کریمی مردانگی کرده که تیم نفت تهران را در این شرایط بحرانی 
و بغرنج در اختیار گرفته و این موضوع را نمی توان کتمان کرد اما وقتی در همین 
کمتر از یک هفته و به دلیل مشکلات متعدد صدای جادوگر تکرار نشدنی فوتبال 
ایران بلند می شود باید نگران روزهای آتی بود؛ آن روزی که کریمی بی خیال همه 
چیز قید آغاز کار فنی اش را بداند و آنوقت نفت تهران می ماند و هزاران مشکل 
حل نشده. وقتی صدای کریمی به دلیل مشکلات متعدد در همین ابتدای کار بلند 
می شود حتما او متوجه یکسری نارسایی ها و اقدامات بیهوده شده که همانند دوران 

بازی کردنش در فوتبال بدون ملاحظات زبان به انتقاد گشوده است. 
کریمی دو موضوع را می بیند؛ یا اینکه انگیزه ای برای حل مشکلات نیست یا 
اینکه تلاش ها به سرانجام نرسیده است. از طرفی شماره ۸ افسانه ای فوتبال ایران 
بارها  نشان داده که اهل دادن قول بی عمل نیست. اولین شرط کریمی برای مدیران 
باشگاه حل شدن مشکلات مالی و پرداخت بازیکنان بود چرا که بازیکن اسبق تیم 
ملی که خودش روزگاری در بالاترین سطح فوتبال دنیا بازی می کرد بهتر از هر 
کسی می داند که سلاح او بازیکنان هستند و اگر بازیکنان از نظر روحی - روانی 
شرایط مساعدی نداشته باشند کار کریمی هم در همین ابتدای دوران جدیدش 
در مربیگری سخت به مشکل خواهد خورد. حداقل با شناختی که از سابقه و عقبه 
کریمی در دوران فوتبال داریم خیلی خوب می دانیم که او یا کاری را آغاز نمی کند 

و یا اینکه اگر قصد انجام آن را داشته باشد تا انتهای کار پیش خواهد رفت.
کریمی معرفتش را یک بار دیگر با پذیرش نفت بحران زده آن هم بدون عقد 
قرارداد نشان داد. در این بین حالا زمان اقدام مسئولان باشگاه و اسپانسر جدید 
نفتی هاست که باید خودی نشان دهند. آنها باید نشان دهند که وعده هایشان پوچ 
است یا اینکه می خواهند از اسم و اعتبار کریمی استفاده کرده و پشت او پنهان 
شوند. وقتی کریمی در مصاحبه روز گذشته اش از نبود حداقل امکانات صحبت 
می کند این یعنی اینکه هنوز قدم مؤثری برای حل مشکلات باشگاه نفت برداشته 
نشده است.قطعا در این شرایط هم کریمی آدمی نیست که پای این مسائل بماند و 
بخواهد بیخود و بی جهت اعتبار و آبرویش را در فوتبال به حراج بگذارد. مسئولان 
باشگاه نفت می دانند که این باشگاه بدهی  ۲4 میلیارد تومانی به بازیکن، هتل، 
اتوبوسرانی و .. دارد و از طرفی به آنها 1۵ روز فرصت داده شده تا این بدهی ها 
پرداخته شود و اگر واقعا قصد فعالیت مناسب و مساعد در فوتبال دارند در همین 

ابتدای کارشان باید برادری خود را ثابت کرده و بدهی ها را تسویه کنند.
سوال این است آیا این باشگاه این مبلغ را بابت تسویه پرداخت می کند؟ ضمن 

اینکه باید حداقل ۲۰ درصد از قرارداد سال جدید هم به بازیکنان پرداخت شود. 
صحبت پایانی با مسئولان باشگاه نفت و سایر مسئولان از این دست است. 
متاسفانه چند سالی است که بدعت غلطی در فوتبال ما به راه افتاده و آن این 
است که بزرگان و اسطوره های فوتبال کشورمان با وعده های پوچ و توخالی برخی 
مدیران وارد فوتبال می شوند و بعد از اینکه با اسم، رسم و اعتبار آنها بازی شد و به 
نوعی تبدیل به مهره سوخته در فوتبال شدند آنها را به حال خود رها می کنند. از 
این دست نمونه زیاد داریم اما عاجزانه خواستار این هستیم که دیگر این بار با علی 
کریمی این اتفاق نیفتد و اجازه دهند کریمی همان کریمی بزرگ در فوتبال بماند. 
اگر با او کار را آغاز کردند حداقل روی قول و قرارهایشان بمانند و بدانند که کریمی 
از آن دست فوتبالیست هایی نیست که برای باقی ماندن تن به هر مسئله ای بدهد.

آرامش برانکو در هیاهوی جدایی مهدی طارمی از پرسپولیس

منشاجایآقایگلرامیگیرد؟
در روزهایی که خبر جدایی مهدی طارمی از پرسپولیس هیاهوی زیادی به 
پا کرده است، برانکو ایوانکوویچ با خونسردی و خیال راحت معادلات خط حمله 

تیمش را پیش می برد.
مهدی طارمی مهاجم پرسپولیس می خواهد این تیم را ترک و فوتبالش را در 
اروپا دنبال کند. ترانسفری که برانکو ایوانکوویچ هیچ مشکلی با آن ندارد و به باشگاه 
اعلام کرده است می تواند این بازیکن را بفروشد. مهاجم ملی پوش پرسپولیس دو 
فصل متوالی آقای گل رقابت های لیگ برتر شد و بدون شک یکی از تاثیر گذارترین 
بازیکنان پرسپولیس در قهرمانی فصل گذشته این تیم در رقابت های لیگ برتر 
بوده است. گلزنی های مهدی طارمی در لیگ قهرمانان آسیا نیز تاثیر بسزایی در 
نتیجه گیری برانکو و حضور این تیم در مرحله یک چهارم نهایی داشته است. اینکه 
برانکو به همین راحتی حاضر شده است مهاجم گلزن خود را از دست بدهد در 
نوع خود قابل تامل است که می توان علت آنرا در چند موضوع بررسی کرد.  بدون 
شک خرید گادوین منشا مهاجم نیجریه ای و گلزن فصل گذشته پیکان تهران تاثیر 
زیادی در رضایت برانکو برای خروج مهدی طارمی داشته است. منشا شاید از جنس 
همان مهاجمانی باشد که برانکو از آنها به عنوان »گلزن مادرزاد« یاد می کرد و سال 
گذشته بارها مجبور شد در توجیه عدم گلزنی های طارمی این واژه را به کار ببرد. 
هیچ بعید نیست سرمربی باهوش پرسپولیس فکر روزهایی را هم که قرار بود مهدی 
طارمی را به دلیل علاقه اش به سبک بازی گادوین منشا نیمکت نشین کند، کرده 
است. بدون شک نیمکت نشینی هر کدام از این بازیکنان حاشیه هایی را به همراه 
خواهد داشت. خرید گران قیمت منشا و نیمکت نشینی اش در پرسپولیس هیچ 
توجیهی ندارد. از سوی دیگر اگر برانکو طارمی را نیمکت نشین کند مجبور می 
شود به جنگ سکوها و رسانه ها برود. از ارتباطات بین بازیکنان پرسپولیس هم می 
توان به عنوان عاملی یاد کرد که شاید علاقه برای حفظ مهدی طارمی را کمرنگ 
می کند. موضوعی که می توانست شائباتی درباره باندبازی در پرسپولیس مدل ۹6-

۹۷ راه بیندازد. در کنار این موضوع باید به بحث مالی فروش طارمی نیز اشاره کرد. 
باشگاه پرسپولیس در صورت فروش این بازیکن پول هنگفتی به دست می آورد. 
آنها تقاضای یک میلیون یورویی از مهاجم خود کرده اند تا رضایتنامه اش را صادر 
کنند. ترانسفری که اگر صورت گیرد بزرگترین دریافتی را در زمینه نقل و انتقالاتی 
برای سرخپوشان پایتخت رقم می زند. حتی اگر طارمی مجبور به بخشش مطالبات 

گذشته اش برای صدور رضایتنامه شود، سود زیادی نصیب پرسپولیس می شود.
در میان هیاهوی ایجاد شده درباره طارمی یک موضوع خودنمایی می کند و آن 
آرامش برانکو ایوانکوویچ است. موضوعی که به وضوح در مکالمه های اخیر برانکو با 
خبرنگاران مشخص است. جملاتی نظیر: »مهدی طارمی را درک می کنم که می 
خواهد برود«، »من برای پیشرفت بازیکن مانع نمی شوم«، و »منشا را گرفته ایم و 
به او ایمان دارم« نشان می هد سرمربی پرسپولیس معادلات تیمش را در دوران 

آماده سازی بدون طارمی پیش می برد.

سرمربی تیم ملی تکواندو با بیان اینکه دو ماه از حضورم 
در راس تیم ملی می گذرد اما انتظار قهرمانی از من وجود 
داشت، گفت: این در حالی بود که از روز دوم مسابقات 

تخریب ها آغاز شد.
مهدی بی باک در نشست خبری که روز چهارشنبه 
به منظور بررسی عملکرد تیم ملی تکواندو در مسابقات 
جهانی برگزار شد، با اشاره به اینکه ایران در میان ۸۳ کشور 
موفق شد با مجوع 46 امتیاز به عنوان سوم دست پیداکند، 
گفت: آیا اینکه دو بازیکن جوان ما به فینال رسیدند اتفاق 
خوبی نبود؟ ایران تیمی بود که بازیکنان و مربیانش آن 
کنار هم بودند و خنده و گریه مان با هم بود. کدام مربی در 
تاریخ تکواندو ایران بوده که بعد از دو یا سه ماه از وی انتظار 
قهرمانی داشته باشیم؟ وی در مورد فشار روحی حاکم بر 
تیم ملی تکواندو و اینکه »آیا این فشار روحی به دلیل 
توقع برای مدال و قهرمانی نبود؟«، یادآور شد:متاسفانه از 
روز دوم و سوم مسابقات قهرمانی جهان تخریب ها آغاز 
این درست است که در طول مسابقات فردی  آیا  شد. 
راجع به انتخاب سرمربی صحبت کند؟ خیلی وقت است 
می گویند چرا از قهرمانان در تکواندو استفاده نمی کنید 
، آیا دستیاران من نصر آزادانی و افشار قهرمان نبودند. 
سرمربی تیم ملی تکواندو ضمن تشکر از فدراسیون تکواندو 
تصریح کرد: فدراسیون تمام امکاناتی را که لازم داشتیم 
برایمان فراهم کرد. من 1۲ سال عضو تیم ملی بودم و در 
هر مسابقه به جز المپیک مدال طلا کسب کردم. ضمن 
اینکه چهار سال متوالی هم مربی تیم ملی بودم؛ از المپیک 
گرفته تا رقابتهای جهانی، آسیایی و گرندپری. در سال 
۲۰14 جزو ۵ کاندیدای برتر مربیگری دنیا بودم. با این 
حساب واقعا نمی توان گفت مهدی بی باک بی تجربه 
است.  وی ادامه داد: برای همه ما اخلاق از مدال باارزش 
تر است. فکر می کنم در برخی موارد اخلاق  را باختیم و 
برخی بازیکنان با وجودی که همه شرایط انتخابی را فراهم 
کرده بودیم 4۰ نفر را به خنده گرفتند و نیامدند. متاسفانه 

برخی از باخت بچه ها خوشحالی می کنند.

بی باک خاطرنشان کرد: در خال حاضر هم اگر بازیکنی 
آماده باشد دوست داریم در خدمتش باشیم و از شما می 
خواهیم به مسائل طوری نگاه کنید که اخلاق مداری مهم 
باشد. به گزارش مهر، در ادامه نشست خبری امروز مهدی 
بی باک در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه 
»شما مربی خوب و با تجربه ای هستید اما در انتخاب تیم 
اشتباهاتی داشتید؟«، گفت: در رابطه با وزن اول هادی پور 
در تمام مسابقات اول شد و در انتخابی هم حریفش را برد 
و در یونان هم نتیجه گرفت. برای من مسابقات  یونان، 
انتخابی اول اردو و پیشرفت و نظم بچه ها مهم بود. در 
وزن دوم عاشورزاده وقتی خودش تصمیم گرفت در 6۲ 
کیلوگرم شرکت کند، مجید کاظمی در انتخابی  دور اول 
مسابقات باخت اما چون از نظر فنی  وی را قبول داشتم 
او را به اردو دعوت کردم.  اما وی در بازی های کشورهای 
اسلامی هم بازی را از لحاظ فنی واگذار کرد. در وزن سوم 
موسوی در مسابقات درون اردویی و انتخابی همه را برد. 
وی تصریح کرد: در وزن چهارم نماینده اعزامی مان در 
یونان اول شد. در وزن پنجم اسبقی در اردو حاضر نشد.او 
به من گفت می خواهم خانه ام را درست کنم  و به اردو 
نیامد تا اینکه یک روز قبل  به من زنگ زد و گفت به من 
شانسی دوباره بده که ما هم گفتیم بخاطر افتخارات یک 
شانس دیگر به وی می دهیم و وارد اردو شد و خوب هم 
تمرین کرد و البته در یونان باخت. ما در وزنهای پنجم 
تا هشتم پشتوانه خاصی نداریم. در وزن ششم و هفتم 
قرار بود انتخابی بگذاریم. خدابخشی ابتدا انصراف داد و 
انتخابی بگذارد. آیا شما  بعد فدراسیون خواست دوباره 
ترس از باخت را در ایشان ندیدی؟ من مگر با خدابخشی 
پدرکشتگی دارم؟ ایشان در یونان با اختلاف به حریفش 
باخت و اصلا آماده نبود و در تمرینات هم درست حاضر 
نشد. در وزن هشتم ما کسی را نداشتیم که سجاد مردانی 
با وی انتخابی برگزار کند. من از خدایم بود که سجاد رقیب 
داشته باشد و بترسد. بی باک همچنین تصریح کرد: اگر 
به جوان ها اطمینان کردیم کار اشتباهی نکردیم. ما قبلا 
دو بار قهرمان جهان شدیم. مقانلو پس از دو سال قهرمان 
جهان شد در حالیکه در سه گرندپری نتیجه گرفته نشده 
بود. چرا فکر می کنید چون چهار سال با تیم ملی بودم 
تمریناتم هم باید مثل سابق باشد. ما در تلاشیم اشتباهات 
گذشته را انجام ندهیم. می گویند بازیکنان بی باک را 
انتخاب کرده اند در حالی که من خانه نشسته بودم. من نه 
با کسی لابی کردم و نه با پولادگر صحبت کرده ام. در خانه 
بودم که به من گفتند سرمربی تیم ملی شده ام. سرمربی 
تیم ملی تکواندو با بیان اینکه هرچیزی نیاز به زمان دارد، 
ادامه داد: البته الان آن قدر روی  من فشار  است که شاید 
نتوانم با خودم بازیکنان جوان را به مسابقات آتی ببرم. 
همین حالا اگر فدراسیون بگوید  شما را نمی خواهیم می 
روم و از فردا دشمن فدراسیون هم نخواهم بود و در آینده 

هم نوید انفاقات خوبی می دهیم.
وی در خصوص شرایط لیگ عنوان کرد: متاسفانه قبول 
دارم که لیگ ما الان کمتر به ورزشکاران کمک می کند. 

باید سطح لیگ را بالاتر ببریم به خصوص که می بینیم در 
اروپا از لیگ ما منسجم تر کار می کنند.

اینکه در زمان مقانلو من  با بیان  بی بابک همچنین 
طراحی تمرین می کردم، خاطرنشان کرد: ولی این سوال 
را از شما می پرسم که آیا تیم قهرمان جهان تحویل من 
داده شد یا تیم هفتم هشتم جهان و با آن عملکرد در 
المپیک؟ اگر من می خواستم مثل مقانلو کار کنم چرا 
آمدم؟ در آن صورت بهتر  بود می گذاشتم ایشان کارش 

را ادامه دهد. 
وی تاکید کرد: حدود چهار ماه پیش تمام قوانین تکواندو 
عوض شد. بهتر است بازی ها را ببینید! مسعود حجی زواره 
1۰۰ درصد بازی منفاوتی ارائه داد. اگر ببینم به درد تیم 
ملی نمی خورم استعفا می دهم و اگر نباشم هرگز دشمن 

فدراسیون نمی شوم.
سرمربی تیم ملی تکواندو در خصوص مدت زمان کوتاه 
فعالیتش در این سمت عنوان کرد: همه به  بازیکنان ما 
می گفتند باید قهرمان شوید . چرا باید این صحبت انجام 
می شد؟ حالا هم روی سکوی جهانی قرار گرفتیم که 
کار آسانی نیست.  اگر از همان روز اول می گفتم زمان 
کم است نباید کار می کردم. من تنها چیزی که روی 
آن تاکید داشتم این بود که همه تلاششان را کنند و 
هیچوقت مصاحبه هایم در راستای فرار رو به جلو نبود. 
وی در پاسخ به خبرنگاری مبنی بر اینکه شنیده می شود 
شما در جلسه شورای فنی فقط ۳ رای آوردید ولی با نظر 
بازیکنان سرمربی شدید و همان بازیکنان بدون برگزاری 
هیچ مسابقه انتخابی فیکس تیم ملی شدند، گفت: من با 
رای بازیکنان انتخاب نشدم. در شورای فنی قرار بود سه 
مربی معرفی شوند و کمیته فنی نظر بدهد که چه کسی 
اصلح تر است. بنده هم از بین سه نفر نسبت به دو نفر دیگر 
تجربه بیشتر ی داشتم. سرمربی تیم ملی تکواندو ادامه داد: 
من برای تیمم هیچوقت رفیق بازی نکرده ام. اسبقی در 
جام جهانی می خواست خداحافظی کند. او مثل برادر من 
است و رابطه نزدیکی با وی دارم. بی باک در پاسخ به این 
سئوال که آیا درست است که شما در تمرین زیاد با تلفن 
همراه خود مشغول هستید،گفت: من نه اینستاگرام دارم و 

نه هیچ برنامه دیگری. این موضوع صحت ندارد.
سرمربی تیم ملی تکواندو در ادامه صحبتهایش گفت: 
ذوالقدر در ۳۰ سالگی سرمربی تیم ملی شد و عجیب 
است که برخی به من می گویند جوانم. من موهایم را 
در تکواندو  سفید کرده ام.  با تجربه نیستم و ادعایی هم 
ندارم.  بی باک در خصوص شرایط روحی تکواندوکاران 
بیان کرد: قبول دارم برخی از بازیکنان دچار شوک شدند. 
آنها توانایی زیادی دارند ولی از لحاظ روحی  نیاز به ترمیم 
دارند.  سرمربی تیم ملی در پایان خاطرنشان کرد: با این 
زمان بهترین نتیجه را در تیم ملی گرفتم. از روزی که 
سرمربیگری را قبول کردم قول سکو دادم نه قهرمانی. 
آینده  در  باید  و  داریم  پیش  در  را  گرندپری  مسابقات 
سرمایه گذاری کنیم  و در کمتر از یک سال نوید روزهای 

خوب را می دهم.

بیباک:اگرفدراسیونبخواهدمیروم
هیچ مربی جرات نداشت این تیم را در اختیار بگیرد

برخی انتقادات غیرمنصفانه است
پانیونیوسامیدواربهجذبآقایگلایران

باشگاه یونانی خواهان مهاجم ملی پوش ایرانی همچنان به دقت تحولات پیرامون آقای گل 
لیگ برتر را زیر نظر دارد تا در فرصت مناسب برای جذب این بازیکن اقدام کند.

 باشگاه پانیونیوس با وجود سود بردن از دو ملی پوش ایرانی همچنان تحولات پیرامون 
مهدی طارمی آقای گل لیگ برتر را به دقت زیر نظر دارد تا پروسه خرید مهاجم گلزن تیم 
ملی ایران را به سرانجام برساند و تعداد لژیونرهای ایرانی را به سه نفر برساند. سایت خبری 
باشگاه پانیونیوس آتن با اشاره به آخرین تحولات مربوط به مهدی طارمی، مهاجم پرسپولیس 
به نقل از رسانه های ایرانی نوشته است: »باشگاه پرسپولیس از مهاجم ۲4 ساله خود خواسته 
است تا به تمرینات گروهی بازگردد اما مهدی طارمی به طور آشکار نشان داد که تمایلی به 
انجام این کار ندارد«. در ادامه این گزارش آمده است: »باشگاه پرسپولیس حتی مهدی طارمی 
را به خاطر عدم شرکت در تمرینات گروهی به جریمه تهدید کرده اما از سویی تیم های 
خارجی قصد دارند تا طارمی را به ترک پرسپولیس وادار کنند. باشگاه پانیونیوس نیز این 

مساله را تحت نظر دارد و شاید امیدی برای جذب مهدی طارمی پیدا کند«.

رضایی:

بازیباالسدوبنیادکارراخیلیدوستداشتم
مهاجم پیشین تیم های استقلال و ذوب آهن از بازی های مورد علاقه اش در لیگ قهرمانان 

آسیا گفت.
کاوه رضایی، مهاجم پیشین استقلال در گفت وگو با سایت رسمی کنفدارسیون فوتبال 
آسیا )AFC( در پاسخ به این پرسش که »بازی مورد علاقه تان در لیگ قهرمانان آسیا کدام 
بازی بوده است؟« اظهار داشت: یکی از بازی هایی که دوست داشتم، بازی با السد بود. جو 
بازی فوق العاده بود، یعنی از هر جهت فوق العاده بود. استقلال در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان 
آسیا در حضور ۷۵ هزار هواداراش در ضربات پنالتی با نتیجه 4 بر ۳ بر السد قطر غلبه کرد 
و به مرحله گروهی فصل جاری این رقابت ها راه پیدا کرد. مهاجم کنونی شارلوای بلژیک 
خاطرنشان کرد: در فصل گذشته لیگ قهرمانان آسیا هم ما چند بازی سخت با ذوب آهن 
داشتیم، مانند مسابقه ای که در آن با نتیجه ۵ بر ۲ بنیادکار را در مرحله گروهی در اصفهان 

شکست دادیم. آن بازی هم خیلی به من مزه داد. کلًا این دو بازی را خیلی دوست داشتم.

کامیابینیاغایببزرگدربیهشتادوپنج
کمال کامیابی نیا این روزها تمرینات اختصاصی خود را پشت سر می گذارد و طبق نظر 
کادرپزشکی فعلا قادر به حضور در ترکیب این تیم نیست تا حضور در دربی هشتاد و پنج 
برای او غیرممکن شود. هافبک دفاعی ملی پوش پرسپولیس که بعد از عمل جراحی کتف 
مصدوم خود این روزها تمرینات اختصاصی و دوران نقاهت را پشت سر می گذارد، علیرغم 
حضور در تمرینات گروهی از انجام فوتبال تحت فشار منع شده است. طبق اعلام کادرپزشکی 
این بازیکن حداقل به ۲۰ روز تمرین اختصاصی برای بازگشت به ترکیب پرسپولیس وقت 
نیاز دارد و بر این اساس حضورش در دربی دوستانه در آلمان منتفی خواهد شد. کامیابی نیا 
که طی فصول اخیر بدشانسی زیادی در حضور در دربی داشته، این بار هم با بدشانسی و 

مصدومیت این بازی بزرگ و البته تدارکاتی را از دست داده است.

پارسجنوبی-استقلال؛19تیردرارمنستان
دو تیم پارس جنوبی جم و استقلال در اردوی ارمنستان با یکدیگر دیدار تدارکاتی برگزار 
می کنند. پارس جنوبی جم و استقلال تهران اردوهای تدارکاتی خود قبل از شروع فصل را 
در ارمنستان برپا کرده اند. بر اساس هماهنگی های انجام شده این دو تیم در ارمنستان یک 
دیدار تدارکاتی انجام خواهند داد. طبق هماهنگی انجام شده پارس جنوبی و استقلال روز 
1۹ تیرماه در ارمنستان بازی تدارکاتی خود را انجام می دهند. پارس جنوبی همچنین در روز 

16 تیرماه نیز در یک مسابقه با تیم بانانتس ارمنستان بازی می کند.

استقلالیکبازیکنجواندیگرخرید
شیخ الاسلامی با عقد قراردادی ۵ ساله به جمع شاگردان منصوریان اضافه شد.

امیر حسین شیخ الاسلامی بازیکن تیم های ملی جوانان و نوجوانان فوتبال ایران با عقد 
قراردادی به استقلال پیوست. سیدرضا افتخاری مدیرعامل استقلال با اعلام این خبر به سایت 
رسمی باشگاه گفت: امیر حسین شیخ الاسلامی از جمله بازیکنان جوانی است که با تصمیم 

کادرفنی و برای ادامه سیاست پشتوانه سازی برای تیم بزرگسالان به استقلال پیوست.
مدیرعامل استقلال افزود: شیخ الاسلامی به لیست بازیکنان زیر ۲1 سال استقلال اضافه 

خواهد شد و برای او در تیم بزرگ استقلال آرزوی موفقیت می کنم.

 معینی:

منهمازرحمتیشکایتمیکنم
عضو پیشین هیئت مدیره باشگاه استقلال هم از دروازه بان آبی پوشان شکایت خواهد کرد.

مسعود معینی در واکنش به شکایت مهدی رحمتی از او اظهار داشت: من هم به این دلیل 
که  به شخصیتم توهین شده و یک بازیکن اجازه ندارد به اعضای هیئت مدیره اهانت کند، از 
رحمتی شکایت خواهم کرد. وی در ادامه افزود: رحمتی در یکی از رسانه ها اظهارات نادرستی 
در مورد سفر من با استقلال به دبی مطرح کرده بود و به این خاطر از او به دادسرای فرهنگ 
و رسانه شکایت خواهم کرد. عضو پیشین هیئت مدیره باشگاه استقلال همچنین تأکید کرد: 
تا چه زمانی باید بازیکن سالاری ادامه داشته باشد و باشگاه استقلال مقابل اهانت به اعضای 

هیئت مدیره سکوت کند؟!

رئیس فدراسیون فوتبال تأکید کرد در صورتی که باشگاه ها 
بازیکنان خود را به تیم امید ندهند فدراسیون می تواند آنها را 

محروم کند، اما قرار نیست فضا به این سمت برود.
خصوص  در  ورزش  رادیو  با  گفت وگویی  در  تاج  مهدی   
اینکه این روزها همه مطالبه صعود تیم ملی از گروهش در 
جام جهانی را دارند و چه امکاناتی برای رسیدن به این هدف 
پیش بینی شده است، اظهار داشت: فردا همان خواهد شد که 
ما امروز اندیشیده ایم. ما حتماً می توانیم رشد کنیم، در صورتی 
که تدبیر نیکویی داشته باشیم. ما در همه بخش های تیم های 
ملی تدبیری جدی داریم. تمام توان، بودجه و امکاناتی که در 
اختیار فدراسیون قرار دارد، بین تیم های ملی تقسیم می شود 
و فقط تیم ملی بزرگسالان یک مقدار مستثنی است که آن 
هم خودش درآمد خاصی دارد. همان طور که می دانید با صعود 
هر تیمی به جام جهانی مبلغ قابل توجهی به عنوان پاداش از 
سوی فیفا به تیم ها داده می شود که این مبلغ هزینه های تیم 

ملی را تأمین می کند.
وی افزود: ما در فوتسال و فوتبال ساحلی سوم دنیا شدیم که 
افتخار بزرگی است، اما مبلغی را متوجه فدراسیون نکرد. با این 
حال فدراسیون برای موفقیت این تیم ها هم باید هزینه کند که 
این کار درستی هم هست. اکنون تیم ملی به جام جهانی صعود 
کرده و به خلاف دوره های قبل که معمولًا روزهای پایانی به جام 
جهانی می رفتیم، امکان برنامه ریزی هم کم بود، اما اکنون چند 
کار در فدراسیون فوتبال در حال انجام است. در این خصوص 
جلسه ای را با رئیس سازمان گردشگری در فدراسیون فوتبال 
داشتیم که در خصوص اعزام ها صحبت کردیم. این جلسه 
پیرامون برگزاری جام جهانی است. همان طور که می دانید ما 
سه بخش اعزام به جام جهانی خواهیم داشت که یکی خود 
تیم ملی است، دیگری عوامل اجرایی خواهند بود و یکی دیگر 
هم مردم هستند. ما برای صدور روادید و نوع اعزام ها در حال 
برنامه ریزی هستیم. تلاش فدراسیون این است که با توجه به 
نزدیکی روسیه به ایران به نسبت برزیل که در دوره قبل میزبان 

بود، بتوانیم نیمی از ورزشگاه ها را برای خودمان داشته باشیم.
رئیس فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: در بحث خود تیم 
ملی ما برنامه ای را با کارلوس کی روش تنظیم کرده بودیم و 
فکر می کردیم قبل از بازی با ازبکستان به جام جهانی صعود 
می کنیم. سه چهار جلسه با کی روش به صورت مفصل داشتیم 
و درباره اتفاقاتی که باید رخ بدهد، صحبت کردیم. این برنامه ها 
را برآورد هزینه کردیم و دیدیم که 1۰، ۲۰ میلیارد بودجه 
لازم داریم. خیلی ساده است و می دانید که اگر بخواهیم با 
تیم های بزرگ بازی کنیم، هزینه دارد، ضمن اینکه بازی با 
هر تیم بزرگی برای تیم ملی خوب نبوده و به نفع تیم ملی 
نیست. ما قبلًا با برزیل هم بازی کردیم، اما نفعی برای فوتبال 
ما نداشته است. ما باید ببینیم چه مسابقه ای به درد ما می خورد 

و به همین دلیل یک بازی دوستانه با روسیه خواهیم داشت. 
این بازی قطعی است و بازی های دیگر را هم پیش بینی کردیم. 
ما وقتی این برنامه ها را برآورد هزینه کردیم، نزدیک به 1۷.۵ 

میلیارد نیاز داریم.
تاج گفت: من این مسائل را با توجه به علاقه و اعتمادی که 
وزیر ورزش نسبت به تیم ملی دارد، به او اعلام کردم. وزیر هم 
به دنبال پشتیبانی خوب از تیم ملی است و این تدارکات در 
توان فدراسیون نیست و هزینه های ما بالاست. اگر این بودجه 
تأمین شود تا حدودی خیال مان راحت است. البته می دانید که 
فوتبال به این شکل نیست و شما حتی اگر بهترین تدارکات و 
پشتیبانی را داشته باشید، نتیجه ای قطعی نیست و نمی توانید 
بگویید می روید و یک بازی را می برید. این شرط عقل است که 
ما از تیم مان پشتیبانی کنیم و تدارکات خوبی در نظر بگیریم.

وی در خصوص اینکه وضعیت تیم امید هم نامشخص است 
و امیرحسین پیروانی از عدم حضور بازیکنانش در اردو گلایه 
دارد و با اینکه فدراسیون به باشگاه ها ابلاغ کرده بازیکنان خود 
را به تیم امید بدهند، اما این ابلاغیه ضمانت اجرایی ندارد، 
اظهار داشت: باشگاه یک بحث است و تیم ملی هم بحث دیگر. 
باشگاه ها حقوقی دارند که می توانند بگویند "اردوی تیم امید در 
فیفادی نیست و بازیکنان مان را نمی دهیم". این حرف، درست 

است. فدراسیون فوتبال ضمن مسئولیت داشتن نسبت به تیم 
ملی، نسبت به باشگاه ها هم مسئولیت دارد. ما انتظار داریم که 
طلسم 4۰ساله عدم موفقیت تیم امید را بشکنیم و یک بار به 
المپیک برویم. ما در همه رده ها موفق بودیم و اکنون نوبت تیم 
امید است که جامعه مطالبه صعود این تیم به المپیک را دارد. 
تیم امید هم با همان جوانان تقویت شده و کار درستی بوده 
است تا همان تیم را حفظ کرده و آینده نگری کنیم تا این تیم 

از رده خارج نشود.
رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به اینکه افتخاری اعلام 
قرار  امید  تیم  اختیار  را در  بازیکنان خود  استقلال  کرده 
خواهد داد، یادآور شد: به تیم های باشگاهی فشار آوردیم 
هم  باشگاه ها  کنند،  همکاری  که  زدیم  نامه  به نوعی  یا 
همکاری خواهند کرد. استقلال همکاری می کند. با طاهری، 
سرپرست باشگاه پرسپولیس هم جلسه ای داشتیم و آنها 
و سایر تیم ها نیز بازیکنان خود را در اختیار تیم امید قرار 
می دهند. استقلالی ها فقط نامه به ما ارسال کرده و نوشته اند 
"ابلاغیه شما زمانی به ما رسیده که بازیکنان مان در تهران 
نبودند و در اردوی خارج از کشور هستند". البته بازیکنان 
استقلال در اردو بدنسازی می کنند و همان تمریناتی که در 
تیم امید انجام خواهد شد، در استقلال هم انجام می شود، 

به هرحال باید با باشگاه ها هم کنار آمد و آنها هم شرایط 
تیم هاست  بدنسازی  فصل  الآن  دارند.  را  خودشان  خاص 
را  این  اسم  اگر  آماده شدن هستند.  در حال  بازیکنان  و 
این  اگر  نیست.  این طور  بگذاریم،  عدم همکاری  بخواهیم 
داریم که می توانیم  قانونی  ماده  بگیریم، دو سه  را  فرض 
این  به  را  نمی خواهیم فضا  اما  را محروم کنیم،  بازیکنان 

سمت ببریم.
تاج درباره اینکه دربی بین استقلال و پرسپولیس به صورت 
دوستانه در آلمان برگزار خواهد شد و آیا فدراسیون در این 
خصوص دخیل است یا نه، گفت: طبق قانون هر مسابقه ای 
که قرار است برگزار شود، فدراسیون باید باخبر باشد و موافقت 
کند. جلسه ای را با مدیران باشگاه های استقلال و پرسپولیس 
در دفتر آقای داورزنی برگزار کردیم. فدراسیون هنوز به این 
نتیجه نرسیده بود که این دیدار می تواند به نفع فوتبال ما بوده و 
درآمدی هم داشته باشد. با این حال به خاطر مسائل اقتصادی 
ما حتی به باشگاه ها اعلام کردیم که اردوی خارج از کشور 
نداشته باشند و از امکانات داخل استفاده کنند، اما این دو 
باشگاه شرایط اسپانسر خود را هم آوردند که این بازی برای 
آنها درآمد خیلی خوب خواهد داشت. مبلغ آن را هم در جلسه 
ذکر کردند و ما خواستیم این را در نامه ای به ما اعلام کنند. 
اگر درآمد داشته باشد، خوب است و این بازی در آلمان برگزار 
خواهد شد. ترکیب دو تیم را هم برای این دو بازی هواداران 
می دهند که این خودش درآمدزاست و صحبت هایی هم برای 

پخش آن از تلویزیون شده است.
وی در واکنش به این مسئله که چرا این بازی در آلمان برگزار 
خواهد شد و در جای دیگری برگزار نمی شود، خاطرنشان کرد: 
به هر حال تصمیم شان این بوده که این بازی در آلمان برگزار 

شود و نه کشور دیگری.
رئیس فدراسیون فوتبال درباره برنامه های سازمان لیگ برای 
فصل جدید، اظهار داشت: اگر از مسئولان سازمان لیگ سؤال 
کنید بهتر است. ما جشن برترین ها را خواهیم داشت و مراسم 
قرعه کشی را داریم. جشن برترین ها هم یک هفته پیش از لیگ 
برگزار خواهد شد و برنامه های سازمان لیگ طبق روال پیش 
می رود. برنامه ها با کی روش تنظیم شده و با باشگاه ها نیز توافق 
شده و توافق باشگاه ها را گرفتند. علی رغم مشکلاتی که وجود 
دارد، اما تیم ملی جام جهانی را خواهد داشت و تیم امید و 

نوجوانان هم بازی دارند.
تاج درباره اینکه آیا برنامه ای اندیشیده شده تا تیم ملی از 
فوتبال  فوتسال،  بانوان،  در  گفت:  کند،  استفاده  فیفادی ها 
ساحلی و... مسابقات داریم و برای هرکدام برنامه ای اندیشیده 
شده است. تیم ملی هم جام جهانی را خواهد داشت. تیم 
نوجوانان نیز جام جهانی دارد، با این حال ما فیفادی را در 

مسابقات لیگ هم در نظر گرفته ایم.

 فدراسیون به این نتیجه نرسیده بود که دربی اروپایی می تواند به نفع باشد

تاج: برای تدارکات تیم ملی 17/5 میلیارد نیاز داریم
بازیکنان به تیم امید نیایند می توانیم آنها را محروم کنیم

دبیر هیات گلف استان قم گفت : تیم گلف آقایان استان قم به مقام چهارم مسابقات 
گلف قهرمانی کشور دست پیدا کرد.

سعیدداودآبادی  اظهارداشت : در این مسابقات که به مدت سه روز در زمین گلف 
باشگاه انقلاب تهران در دو رده ی سنی زیر 1۷ سال و  1۷ تا 4۰ سال برگزار شد، 
تیم گلف استان قم در رده ی 1۸ تا 4۰ سال با ترکیب آقایان علی ملک لی، محمد 
عالی پناه، حمید منصوری و محمد فرزاد امیدنیا، موفق شد در بین 16 تیم شرکت 

کننده، تنها با 6 اسکور فاصله با تیم سوم مسابقات، مقام چهارم را از آن خود کند.
 وی ادامه داد :همچنین در این مسابقات آقایان علی شاکرنژاد و امیرحسین شاکرنژاد 
بازیکنان تیم زیر 1۸ سال استان قم را تشکیل دادند.  وی بابیان اینکه سرپرستی 
تیم استان قم در این مسابقات نیز بعهده ی آقای معین رشیدی مقدم بود گفت : در 
پایان این مسابقات در رده ی زیر 1۸ سال تیم های خوزستان،اصفهان و گلستان در 
جایگاه های اول تا سوم ایستادند. وی تصریح کرد: در رده ی 1۸ تا 4۰ سال تیم های 

خوزستان، لرستان و آذربایجان شرقی در رده های اول تا سوم تیمی قرار گرفتند.
دبیر هیات گلف استان قم  خاطرنشان کرد : در مراسم اختتامیه این مسابقات  که 
با حضور  معاون محترم وزیر ورزش  جناب آقازاده،ریاست محترم فدراسیون گلف ، 
دبیر محترم فدراسیون و همچنین ریاست محترم هیئت گلف استان دکتر دلاوری و 

مسئولین و ورزشکاران برگزار و از نفرات تجلیل شد.
هفدهمین دوره ی مسابقات گلف قهرمانی کشور در تهران، در حالی برگزار شد که 
در این مسابقات ۲۰ تیم از 16 استان حضور داشتند. وی تصریح کرد: زیر ساخت های 
رشته گلف در سطح کشور در حال توسعه است و قم نیز باید از این توسعه سهم 
داشته باشد به طوری که اغلب فعالیت های ما تاکنون به مینی گلف محدود بوده و در 
صورت فراهم شدن فضای مناسب، می توانیم در گلف نیز ورزشکاران بیشتری جذب 

کنیم و آموزش دهیم.

دبیر هیات گلف استان قم :

گلفآقایاناستانقمچهارمکشورشد
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علائمقندخونبالاچیست؟
 در این مقاله به بررسی علائم دیابت و قند خون بالا می پردازیم، ۹ نشانه ای را 
باهم برسی می کنیم که حتی اگر شما دیابتی نباشید نشان می دهد که قند خون 
شما بالا است. بدن شما برای عملکرد درست نیاز به سطح مشخصی از قند دارند. 
اما زمانی که این قند خون افزایش می یابد برای شما مشکلات سلامتی زیادی را از 
جمله هایپرگلایسمی و دیابت را بوجود خواهد آورد. بدنبال این افزایش سطح قند 
خون علائم ناخوشایندی به سراغ شما خواهد آمد البته این علائم در کاهش شدید 
قند خون یعنی هایپوگلایسمی نیز مشاهده میشود.  خوشبختانه قبل از اینکه کار به 
جاهای باریک بشه شما می تونید با شناسایی علائم زیر از بیماری قند خون بالا و 
دیابت خود باخبر شوید. زمانی که تست قند خون بگیرید می فهمید که قند خونتان 
بالا رفته  یا نه اما قبل از آزمایش اگر این علائم را داشتید احتمال افزایش قند خون 

شما بسیار بالا است.
چرا قند خون بالا خطرناک است؟

- زمانی که قند خون بالا باشد ارگان های بدن مختل میشود. افزایش قند خون 
باعث آسیب به سیستم عصبی، عروق خونی و ارگان ها میشود. افراد با دیابت نوع 
یک ، اسید اوره خونشان بالا می رود و دچار عدم تعادل شیمیایی در بدن می شوند. 
افراد با دیابت نوع دو، دچار هایپرگلایسمی اسمولار می شوند که در مرحله آخر آن 

کمای دیابتی خواهد بود.
چه عاملی باعث افزایش قند خون میشود؟

قند خون ممکن است بعد از دریافت یک وعده غذایی پرکربوهیدرات اتفاق بیافتد. 
همچنین استرس، عدم تحرک، بیماری و  عفونت باعث افزایش قند خون میشود. اگر 
شما دیابت نوع یک و دو داشته باشید و ورزش سنگین انجام دهید و دارو مصرف نکنید 
و انسیولین پایین و سطح قند خون بالا رود برای شما عواقب ناخوشایندی خواهد داشت.

علائم قند خون بالا
1-افزایش احساس تشنگی

اگر شما بطور ناگهانی احساس تشنگی کنید و دایم آب بنوشید ممکن است نشانه 
این باشد که قند خون شما بالاست. یا اینکه بعد از وعده غذایی کربوهیدراتی مانند 
ماکارونی و پاستا احساس تشنگی شدید کنید. اگر احساس تشنگی مداوم و پیوسته 

بود باید قضیه رو جدی بگیرید.
2- خشکی دهان

اگر در کنار تشنگی دائم احساس خشکی دهان دارید و بزاق به اندازه کافی ترشح 
نمی شود .این نشان دهنده افزایش قند خون است و بهتره که بررسی شود.

3- تکرر ادرار
در کنار تشنگی و خشکی دهان ممکنه شما تکرر ادرار داشته باشید. در اینصورت 

نیز می بایست مراجعه کنید.
4- معده درد 

اگر شما معده درد دارید: ممکن است که دیابت نداشته باشید و مشکلات هضم و 
جذب و التهاب معده باشد. ممکن است در اثر قند خون بالا و عدم هضم و جذب و 

وجود انقباضات درست معده باشد.
5- تهوع و استفراغ

ممکنه در کنار معده درد احساس تهوع و استفراغ هم کنید که ناشی از آسیبی است 
که قند خون بالا به عصب معده وارد می کند.

6- تنگی نفس
این علامت در قند خون های خیلی بالا بروز می کند و جز علائم کتواسیدوز می 

باشد که در این حالت باید به پزشک مراجعه کنید.
7- استشمام بوی الکل از دهان

یکی از علائم کتواسیدوز در قند خون های بسیار بالا بوی استون است که از دهان 
به هنگام حرف زدن استشمام میشود.

8- دوبینی
یکی از علائم قند خون بالا دوبینی است زیرا قند خون بالا باعث آسیب به چشم 

میشود و اختلالات بینایی را بدنبال خواهد داشت.
9- خستگی و عدم تمرکز

 قند خون بالا باعث عدم خونرسانی به بدن میشود و شما احساس خستگی و 
کلافگی دارید.

۷خوراکیبرترعضلهسازی!
برای داشتن توده عضلانی بیشتر، انجام ورزش های قدرتی ضروری است اما فراموش 
نکنید که شما برای رسیدن به این هدف به خوردن مواد غذایی مناسب هم نیاز دارید.

برای ساخت عضلات و کاهش چربی، شما باید به دنبال یک طرح رژیم غذایی 
سخت باشید. باید غذاهایی که حاوی پروتئین، کربوهیدرات سالم و چربیهای سالم 
باشد در برنامه غذایی خود بگنجانید. دیگر مواد مغذی که نیاز به ساخت عضلات دارید 

منیزیم، پتاسیم، مس، سلنیوم، کلسیم، آهن و ویتامین های مختلف است:
تخم مرغ: جالب است بدانید که کلسترول موجود در زرده تخم مرغ بعنوان 
داربست برای هورمون های استروئیدی عمل می کند. لوسین موجود در تخم مرغ 
نقش اساسی در عضله سازی و در نهایت تناسب اندام دارد. زرده تخم مرغ یک منبع 
غنی از ویتامین ها، از جمله ویتامین آ، ای و کا و طیف وسیعی از ویتامین های گروه 
ب مانند ب 1۲، ریبوفلاوین و اسید فولیک است. تمام این مواد مغذی برای بالا بردن 

سرعت سوخت و ساز بدن و تبدیل چربی به انرژی ضروری است.
بلغور جو: یک دوم فنجان بلغوی جوی پخته شده حاوی 1۵۰ کالری، ۵ گرم 
پروتئین، ۲۷ گرم کربوهیدرات، ۲ گرم چربی و 4 گرم فیبر است که یک صبحانه 
بسیار مناسب برای ورزشکاران محسوب می شود. از مصرف انواع بسته های جوی دو 

سر که پردازش شده و حاوی قند هستند، اجتناب کنید.
آجیل: اسیدهای چرب امگا ۳ موجود در انواع آجیل از قبیل بادام زمینی، گردو، 

پسته، بادام زمینی، بادام و ... در تقویت و ساخت عضلات موثرند.
شیر: شیر نیز دارای ویتامین ها و مواد معدنی، کربوهیدرات ها و چربی های خوب 
است که بدن نیاز به ساخت عضلات دارد. به علاوه، شیر بدن را در طی زمان ورزش 
هیدراته میکند. بعد از هر ورزش نوشیدن یک لیوان شیر کم چرب بسیار ایده آل 

است.
دانه های چیا: اسید آلفالینولنیک موجود در این دانه ها از اسیدهای چرب امگا ۳ 
است که نقش مهمی در عضله سازی دارد. این دانه ها همچنین حاوی فیبر، پروتئین، 

آنتی اکسیدان ها، و ... برای تقویت ساختار عضلات است.
حبوبات: اگر تصمیم شما در مورد عضله سازی جدی است، باید حبوبات را در رژیم 
غذایی خود بگنجانید. انواع مختلف حبوبات منابع بسیار مغذی پروتئین، کربوهیدرات 
های پیچیده و فیبر است. پروتئین به ساخت و حفظ قدرت عضلانی کمک می کند.

ماهی: یکی از بهترین گزینه های غذایی برای عضله سازی است. ماهی قزل آلا 
می تواند به عضلانی کردن وسوزاندن چربی به دلیل ترکیب منحصر به فرد آن و 
داشتن اسیدهای چرب امگا ۳، ویتامین ب و پروتئین بالا، کمک کند. مصرف حداقل 
یک وعده ماهی قزل آلای کبابی به همراه سالاد و سبزیجات تیره رنگ، برای عضله 

سازی مفید است.

معجونیفوقالعادهبرایکبدهایچرب
 کبد  ، خون را فیلتر کرد  ه و هرگونه سمی را که ممکن است د  ر آن باشد   می زد  اید  . 

کبد   د  ر متابولیسم و بهبود   گوارش نیز نقش د  ارد  . 
تغذیه پرچرب، شکر تصفیه شد  ه، افزود  نی ها و مصرف زیاد   الکل می تواند   به کبد   
فشار وارد   کند  ، چون باید   بیش از حد   کار کند   تا از بد  ن د  ربرابر اثرات مضر این مواد   

محافظت کند  .
 اگر د  اروهای شیمیایی هم مصرف شود   وارد   کبد   شد  ه و منجربه تولید   مواد   سمی 
می گرد  د  . خوشبختانه می توانید   با یک قاشق روغن زیتون و آب لیمو هم کبد  تان را 

سم زد  ایی کنید  .
چرا روغن زیتون و آب لیمو؟

روغن زیتون: رژیم غذایی ناد  رست منجر به انتقال اسید  های چرب آزاد   به کبد   شد  ه، 
تراکم تری گلیسرید   کبد  ی را افزایش د  اد  ه و منجر به بیماری کبد   چرب می گرد  د  . 
حد  ود  ا ۹۰ میلیون آمریکایی کبد  چرب د  ارند   که عاملی است برای د  یابت، حملات 

قلبی و حتی سرطان. 
تحقیقاتی که نتایج آن د  ر the World Journal of Gastroenterology منتشر 
شد  ه نشان می د  هد   رژیم غذایی سرشار از روغن زیتون با کاهش تراکم تری گلیسرید   
کبد  ی د  ر کبد   و میزان تری گلیسرید   بعد   از غذا، از بیماری کبد   چرب پیشگیری 

می کند  .
مطالعه ای د  یگر هم فواید   روغن زیتون بکر د  ر مقابله با آسیب مزمن کبد   را تائید   
کرد  ه است. د  لیلش هم خواص آنتی اکسید  انی و توانایی آن برای تنظیم عملکرد   

سلول های کبد   و تقویت متابولیسم است. 
آب لیمو: آب لیمو نه تنها به سم زد  ایی از کبد   کمک می نماید  ، بلکه از آن د  ربرابر 
آسیب محافظت می کند  . تحقیقی که توسط محققان هند  ی انجام شد  ه نشان می د  هد   
هسپرید  ین) نوعی بیوفلاوونید   که د  ر لیمو یافت می شود  ( توانایی محافظت از کبد   

د  ربرابر آسیب های ناشی از سم را د  ارد  .
روغن زیتون و آب لیمو را چگونه مصرف کنیم

صبح قبل از هرچیزی، یک قاشق غذاخوری روغن زیتون و یک قاشق غذاخوری 
آب لیمو را د  ر یک ظرف کوچک ترکیب کرد  ه و فورا بنوشید  .این ترکیب باید   پیش از 

صبحانه و با معد  ه خالی مصرف شود  .
سم زد  ایی کبد   به تنهایی کافی نیست، شما باید   تغیراتی هم د  ر سبک زند  گی تان 
ایجاد   کنید  . سلامت کبد   با پرهیز از الکل، خورد  ن غذاهای تازه و اجتناب از مد  اوای 

خود  سرانه تامین می شود  .

اگردرتابستانورزشمیکنید
حتمااینمطلبرابخوانید

افرادی که در فصل تابستان ورزش می کنند باید مراقبت های پوستی خاصی نیز 
انجام دهند تا عرق ناشی از ورزش باعث خراب شدن پوست آنها نشود.
افرادی که در تابستان ورزش می کنند باید مراقب پوست خود باشند.

یکی از مسائلی که بهتر است در نظر گرفته شود پاک کردن آرایش قبل از ورزش 
است. کرم پودر روی پوست ممکن است با ورزش کردن و عرق کردن صورت باعث 

ایجاد لکه بر روی پوست شود. 
ترکیب بندی عرق با کرم بر روی پوست ممکن است باعث بسته شدن منفذهای 
پوستی شود. بهتر است بعد از ورزش صورت خود را بشویید و حتی پوست قسمتی از 
بدن که مستعد جوش زدن است از عرق پاک کرده و بشویید. قسمت های شانه های 

کمر و سینه حساس تر هستند. 
به هنگام ورزش موهای خود را طوری ببندید که با صورت و گردن در تماس 
نباشد زیرا باعث می شود که پوست چرب شود و جوشی ایجاد شود. اگر بدن شما با 
دستگاه های ورزشی تماس پیدا کرده است بعد از ورزش آن قسمت ها را بشویید زیرا 

دستگاه های ورزشی باکتری زیادی دارند.

پیشرفتهایجدیددرتولیدداروی
پارکینسون

کارشناسان در بررسی های آزمایشگاهی خود به یافته هایی دست پیدا کردند که 
می توان از آن برای تولید داروی مقابله کننده با بیماری پارکینسون استفاده کرد.

در این بررسی جدید متخصصان مغز و اعصاب به وجود آنزیمی پی بردند که عامل 
مسمومیت زاییِ عصبی در بیماری آلزایمر و پارکینسون است و متوقف کردن فعالیت 
این آنزیم می تواند مانع از پیشرفت این بیماری ها شود. بنابراین، نتایج این مطالعه 

می تواند در تولید دارویی برای مقابله با این بیماری ها موثر باشد.
در حال حاضر بیش از پنج میلیون نفر در آمریکا به بیماری آلزایمر مبتلا هستند. 
همچنین تقریبا هر سال 6۰ هزار فرد بزرگسال در این کشور به بیماری پارکینسون 

مبتلا می شوند.
آلزایمر و پارکینسون بیماری عصبی پیش رونده هستند که بر اثر آن سلول های مغز 

تا زمانیکه از بین بروند بازتولید نمی شوند.
به گزارش دیکال نیوز تودی، اگرچه این دو بیماری به لحاظ سطح ساختاری و 
ژنتیکی با یکدیگر تفاوت دارند گروهی از متخصصان آمریکایی آنزیمی را شناسایی 
کرده اند که عامل موثر در بروز آن هاست. آنها معتقدند این آنزیم تازه کشف شده 

می تواند در تولید دارویی برای مقابله با بیماری پارکینسون به کار گرفته شود.

به لطف محتوای آنتی اکسیدانی، برخی مطالعات نشان داده 
اند که بادنجان ممکن است به کاهش خطر ابتلا به بیماری 

قلبی کمک کند.
بادنجان به خانواده بادنجانیان تعلق دارد و در سراسر جهان 
در غذاهای مختلف مورد استفاده قرار می گیرد. اگرچه اغلب 
به عنوان یک سبزی در نظر گرفته می شود، بادنجان ها از نظر 
فنی یک میوه هستند، زیرا از یک گیاه گل دهنده رشد می 

کنند و حاوی دانه هستند.
از فواید سلامت شگفت انگیز بادنجان

"اتوریتی  از  نقل  به  ایران  به گزارش گروه سلامت عصر 
نیوتریشن"، انواع مختلفی از بادنجان در اندازه و رنگ های 
مختلف وجود دارند. و در شرایطی که بادنجان هایی با پوست 
بنفش تیره رایج ترین نوع محسوب می شوند، آنها در رنگ 
های قرمز، سبز یا حتی سیاه نیز وجود دارند. افزون بر بافت 
و عطر و طعمی که به غذا می بخشد، بادنجان میزبان فواید 
سلامت مختلفی نیز است. در ادامه با برخی از آنها بیشتر آشنا 

می شویم.
سرشار از مواد مغذی است

بادنجان ها یک ماده غذایی با تراکم بالای مواد مغذی هستند 
و بر همین اساس از محتوای ویتامین ها، مواد معدنی و فیبر 

بهره می برند، در شرایطی که کالری پایینی دارند.
یک فنجان )82 گرم( بادنجان خام حاوی مواد مغذی 

زیر است:
کالری: ۲۰

کربوهیدارت ها: ۵ گرم
فیبر: ۳ گرم

پروتئین: 1 گرم
منگنز: 1۰ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
فولات: ۵ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
پتاسیم: ۵ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه

ویتامین K: 4 درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه
ویتامین C: ۳ درصد از مقدار مصرف توصیه شده روزانه

همچنین، بادنجان ها حاوی مقدار کمی از مواد مغذی دیگر، 
از جمله نیاسین، منیزیم و مس هستند.

از محتوای بالای آنتی اکسیدان ها سود می برد
افزون بر در اختیار داشتن انواع مختلفی از ویتامین ها و مواد 
معدنی، بادنجان از محتوای بالای آنتی اکسیدان ها برخوردار 

است.
آنتی اکسیدان ها موادی هستند که به محافظت از بدن در 
برابر آسیب ناشی از موادی مضر که به نام رادیکال های آزاد 

شناخته می شوند، محافظت می کنند.
مطالعات نشان داده اند که آنتی اکسیدان ها می توانند به 
پیشگیری از بسیاری انواع بیماری های مزمن، مانند بیماری 

قلبی و سرطان کمک کنند.
به طور ویژه، بادنجان سرشار از آنتوسیانین ها، نوعی رنگدانه 
با ویژگی های آنتی اکسیدانی و عامل رنگ پر طراوت بادنجان، 
است. یک آنتوسیانین به نام ناسونین در بادنجان ها بسیار 
در  آن  کارایی  آزمایشگاهی  مطالعه  چندین  است.  مفید 
محافظت از سلول ها برابر آسیب ناشی از رادیکال های آزاد 

را تایید کرده اند.
ممکن است خطر بیماری قلبی را کاهش دهد

به لطف محتوای آنتی اکسیدانی، برخی مطالعات نشان داده 
اند که بادنجان ممکن است به کاهش خطر ابتلا به بیماری 

قلبی کمک کند.
در یک مطالعه، خرگوش هایی با کلسترول بالا روزانه و به 
مدت دو هفته 1۰ میلی لیتر آب بادنجان دریافت کردند. در 
پایان مطالعه، سطوح کلسترول بد )LDL( و تری گلیسیرید، 
دو نشانگر خون که افزایش بیش از اندازه آنها می تواند به 
خطر افزایش یافته ابتلا به بیماری قلبی منجر شود، کاهش 

یافته بودند.
مطالعات دیگر نشان داده اند که بادنجان ممکن است یک 
اثر محافظتی روی قلب داشته باشد. در یک مطالعه، حیوانات 
با بادنجان خام یا گریل شده به مدت ۳۰ روز تغذیه شدند. در 
هر دو حالت پژوهشگران شاهد بهبود عملکرد قلب و کاهش 

شدت حمله قلبی بودند.
در شرایطی که نتایج کسب شده امیدوارکننده هستند، باید 
به این نکته توجه داشت که پژوهش های فعلی محدود به 
حیوانات و مطالعات آزمایشگاهی بوده و به پژوهش های بیشتر 

برای ارزیابی تاثیر بادنجان بر انسان نیاز است.
ممکن است کنترل بر قند خون را بهبود ببخشد

افزودن بادنجان به رژیم غذایی ممکن است به زیر کنترل 
داشتن قند خون کمک کند. بادنجان ها از محتوای بالای فیبر 
سود می برند. فیبر می تواند قند خون را با کند کردن جریان 
گوارش و جذب قند در بدن کاهش دهد. سطوح قند خون با 
جذب کندتر پایدار باقی می ماند و از فراز و فرودهای ناگهانی 

آن جلوگیری می شود.
مطالعه ای دیگر نشان داده است که پلی فنول ها، ترکیبات 
گیاهی طبیعی، که در مواد غذایی مانند بادنجان یافت می 
شوند، ممکن است جذب قند را کاهش دهند و ترشح انسولین 
را افزایش دهند، که هر دو می توانند به کاهش قند خون 

کمک کنند.
می تواند به کاهش وزن کمک کند

بادنجان ها از محتوای فیبر بالا و کالری کم برخوردار هستند 
و از این رو، گزینه ای عالی برای افزودن به رژیم کاهش وزن 

محسوب می شوند.
فیبر موجود در بادنجان به آرامی از دستگاه گوارش عبور 
می کند و می تواند احساس سیری و پری را افزایش داده و 

میزان کالری دریافتی را کاهش دهد.
هر فنجان )۸۲ گرم( بادنجان خام حاوی ۳ گرم فیبر است 

و تنها ۲۰ کالری دارد.
ممکن است فواید ضد سرطانی داشته باشد

مبارزه  پتانسیل  که  است  مختلفی  مواد  حاوی  بادنجان 
مثال،  عنوان  به  اند.  داده  نشان  را  با سلول های سرطانی 
سولاسودین رامنوسیل گلیکوزیدها )SRGs( نوعی از ترکیباتی 
هستند که در برخی گیاهان، از جمله بادنجان، یافت می شوند.

 SRGs برخی مطالعات روی حیوانات نشان داده اند که
می توانند موجب مرگ سلول های سرطانی شوند و ممکن 
است به کاهش امکان عود انواع مشخصی از سرطان کمک 
 SRGs ،کنند. اگرچه مطالعات در این زمینه محدود هستند
نشان داده اند می توانند به طور ویژه در برابر سرطان پوست، 
هنگامی که به صورت مستقیم روی پوست اعمال می شوند، 

موثر عمل کنند.
افزون بر این، چندین مطالعه نشان داده اند که مصرف میوه 
ها و سبزیجات، مانند بادنجان، ممکن است به محافظت در 
برابر انواع خاصی از سرطان کمک کند. یک بررسی که شامل 
تقریبا ۲۰۰ مطالعه می شد، نشان داد که مصرف میوه ها و 
سبزیجات با محافظت در برابر سرطان های لوزالمعده، معده، 

روده بزرگ، مثانه، دهانه رحم، و پستان مرتبط بوده است.
با این وجود، مطالعات بیشتری باید صورت بگیرند تا مشخص 
شود ترکیباتی که در بادنجان یافت می شوند چگونه ممکن 

است بر سرطان در انسان ها تاثیرگذار باشند.
افزودن آن به رژیم غذایی آسان است

بادنجان را می توانید به شیوه های مختلف در رژیم غذایی 
خود جای دهید. شما می توانید بادنجان را به صورت پخته، 

گریل شده، کبابی و ... مصرف کنید.
بادنجان می تواند جایگزینی کم کالری برای بسیاری از 
مواد تشکیل دهنده پر کالری باشد. بر همین اساس، میزان 
کربوهیدارت و کالری دریافتی خود را می توانید کاهش دهید، 
در شرایطی که میزان دریافت مواد مفید مانند فیبر و مواد 

مغذی دیگر افزایش می یابد.

علمیوسلامت
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دایناسور13۲میلیونسالهدرکارخانهآجرپزی
کشفشد

بهبودزخمبابانداژیکهمیدرخشد!

تیمی بین المللی از محققان به رهبری دانشمند 
ایرانی نانوماده جدیدی تولید کرده اند که از مسافران 

فضایی در مقابل تشعشات کیهانی محافظت می کند.
 نانوماده جدید محسن رحمانیان و همکارانش در 
دانشگاه ملی استرالیا دارای فیلم نازکی است که به طور 
پویا تشعشعات مضر را منعکس می کند زیرا تشعشات 
خورشید و منابع دوردست دیگر در فضا می توانند 
آسیب های جدی برای انسان ها به دنبال داشته باشند.

فضایی  ابزارهای  و  فضاپیماها  فضایی،  لباس های 
همگی مجهز به سپر ضخیمی جهت محافظت از خدمه 
و اشیا در مقابل پرتوهای ماورابنفش و مادون قرمز مضر 
هستند؛ با این حال، این مواد اغلب حجم زیادی اشغال 
می کنند و این موضوع در فضا که تحرک پذیری و وزن 

حداقل در اولویت هستند، ایده آل نیست.
نانوماده جدید با ضخامت بسیار کمتر همان عملکرد 
سپرهای فضایی حال حاضر را خواهد داشت و سطح 
طول   می توانند  که  شده  تشکیل  نانوذراتی  از  آن 

موج های خاص نوری )طول موج های مادون قرمز و 
فرابنفش( را در صورت نیاز منعکس کنند.

همچنین لایه های مختلف نانوماده جدید امکان 
را  آن  از خلال  نور  این  عبور  از  مانع شدن  یا  عبور 
می دهد و کاربر می تواند با تغییردادن دما حین پرواز 
این حالت را تغییر دهد. با حرارت دادن و خنک کردن 
این ماده، نانوذرات کمابیش به خاطر منبسط شدن یا 

منقبض شدن شان نور را کمتر می شکنند.
محسن رحمانی، رهبر ارشد این مطالعه، گفت: نکته 
مهم درباره دستاورد جدید این است که با تغییر دادن 
دمای نانوذرات، می توانیم شاخص انکساری آن ها را 
تغییر دهیم و این امر به تغییر در ویژگی های نوری 

نانوذرات می انجامد.
وی ادامه داد: این نانوذرات باید قادر باشند قبل و پس 
از تغییر دادن ویژگی های نوری رفتار متفاوتی داشته 
باشند، بنابراین می توان چگونگی تعامل آن ها با نور را 

کنترل و در صورت نیاز طراحی کرد.

دانشمند ایرانی دانشگاه ملی استرالیا ابداع کرد

ایمنکردنلباسهایفضاییبانانومواد

محققان سوئیسی نوعی بانداژ هوشمند ساخته اند که دارای حسگرهای فلورسانس 
است. پزشکان و پرستار بیمار می توانند با بررسی این حسگر فرایند بهبود زخم را 
کنترل کنند. زخم های باز باید به طور مرتب کنترل شوند و از سوی دیگر پوشش آن 
نیز بیشتر اوقات خطر عفونت را افزایش می دهد. به همین دلیل گروهی از محققان 
سوییسی یک بانداژ درخشان ساخته اند که به پرستاران  اجازه می دهد فرایند 
بهبود زخم را کنترل کنند. بانداژ هوشمند که Flusitex )بانداژ مجهز به حسگرهای 
فلورسنت( نام گرفته، توسط گروهی از محققان موسسه EMPA، موسسه علم و 
فناوری زوریخ، مرکز میکروتکنیک الکترونیک سوییس و بیمارستان دانشگاهی زوریخ 
ساخته شده است. هنگامیکه زخمی به طور معمول فرایند بهبود را طی می کند، 
pH مایعات آن به ۸ می رسد و پس از آن در ۵یا 6 تثبیت می شود. این روند 
ادامه می یابد و با این وجود pH بین ۷تا ۸  نوسان می کند. درهرحال بانداژ شامل 
ترکیب مولکولی خاصی از کلراید بنزالکونیوم و پیرانین)نوعی ترکیب شیمیایی( است 
که باکتری های خطرناک از جمله »استافیلوکوک اورئوس« را در بانداژ از بین می برد. 
همچنین حسگرهای فلورسانس هنگامیکه در معرض مایعی با pH ۷.۵ - قرار می 
گیرند، روشن می شوند. برای آنکه پزشکان بتوانند نور فلورسانس را ببینید باید از نور 
مافوق بنفش روی بانداژ زخم استفاده کنند. اگر کل این فرایند حاکی از روند عادی 
بهبود زخم بود، پزشکان می توانند بانداژ را تغییر ندهند.  دانشمندان امیدوارند روزی 
بتوان با کمک دوربین موبایل و یک اپلیکیشن ساده نشانگر فلورسانس را خواند. به این 

ترتیب بیماران می توانند خود در خانه این فرایند را انجام دهند.  

دانشمندان دانشگاه ایلی نویز با توسعه یک دستگاه جدید آزمایشگاهی روی یک 
تراشه، در حال کار برای تشخیص پاسخ ایمنی مضر موسوم به "گندخونی" سریع تر 

از هر زمان دیگری هستند.
"گَندخونی یا سپسیس" )Sepsis( یک وضعیت خطرناک بوده و زمانی اتفاق 
می افتد که سیستم ایمنی بدن، مواد شیمیایی را برای مبارزه با عفونت منتشر می کند 

و سبب بروز التهاب گسترده می شود.
در زمان بروز این مشکل اگر به موقع اقدام نشود و خیلی دیر شده باشد، می تواند 
منجر به نارسایی اندام و در نهایت مرگ فرد شود. به طور معمول، سپسیس با نظارت 
بر نشانه های حیاتی مانند فشار خون، میزان اکسیژن و دمای بدن تشخیص داده 
می شود. پس از محرز شدن سپسیس، پزشکان برای تعیین منبع عفونت تلاش 
می کنند. هدف از ساخت این دستگاه جدید، شناسایی این منبع نیست بلکه هدف 

آن تشخیص زودهنگام سپسیس زودتر از روش های رایج کنونی است.
 بنابراین با استفاده از این دستگاه جدید، درمان مناسب می تواند خیلی زودهنگام 

انجام شود. در نتیجه پاسخ سیستم ایمنی بدن قبل از اینکه عفونت حتی قابل 
تشخیص باشد شروع می شود.

این آزمایشگاه بر روی تراشه، با شمارش کل گلبول های سفید خون، همراه با 
گلبول های سفید خاصی به نام نوتروفیل ها همراه است.

علاوه بر این، دستگاه جدید سطوح نشانگر پروتئینی به نام CD64، که بر روی 
سطح نوتروفیل ها یافت می شود را اندازه گیری می کند زیرا هرچه پاسخ سیستم 
ایمنی بیمار بیشتر باشد، سطح آنها نیز بالاتر است. در آزمایش این سیستم، 
دانشمندان قطره خون گرفته شده از بیماران در بخش مراقبت های ویژه و اتاق 
اورژانس بیمارستان بنیاد کارل را گرفته و هنگامی که این نمونه ها با استفاده از 
دستگاه جدید مورد تجزیه و تحلیل قرار گرفتند، مشخص شد که یافته ها به شدت با 
تشخیص سپسیس بر اساس مشاهدات علائم حیاتی بیماران ارتباط داشتند.محققان 
این پژوهش امید دارند تا با ارتقاء آن برای تشخیص نشانگرهای زیستی دیگر پاسخ 
ایمنی در کنار گلبول های سفید و CD64 بتوانند حساسیت این دستگاه را بالا ببرند.

دانشمندان معتقدند با بررسی دب اصغر می توانند اطلاعات بیشتری از پیدایش 
ستارگان بیابند. به دلیل دست نخوردگی این کهکشان دانشمندان می توانند شواهدی 

از ترکیبات شیمیایی آغازین جهان در آن بیابند.
دانشمندان معتقدند می توان با بررسی دب اصغر به اطلاعات بیشتری از نحوه شکل 
گیری ستارگان و آغاز جهان دست یافت. درهمین راستا محققان دانشگاه دورهام 
انگلیس و دانشگاه یوسی سانتا کرو متوجه شده اند صورت فلکی دب اکبر گازهای مورد 
نیاز برای تشکیل ستارگان در دب اصغر را از آن خارج کرده است. این درحالی است 
که دب اصغر در دل صورت فلکی دب اکبر قرار دارد. اکنون دانشمندان فرصتی نادر در 

اختیار دارند تا یک کهکشان کوتوله را در زمانی که خالی از گاز است بررسی کنند. از 
آنجا که دب اصغر از زمان پیدایش خود تاکنون بدون تغییر و دست نخورده باقیمانده،  
دانشمندان امیدوارند عناصر موجود در آن شواهد بیشتری از ترکیبات شیمیایی آغازین 
جهان آشکار کند. کهکشان کوتوله دب اصغر و همسایه آن بخشی از یک کهکشان 
مارپیچ هستند که NGC۳۳۵۹ نامیده می شود. این دو همسایه ۲۰۰تا ۳۰۰ هزار 
سال نوری بایکدیگر فاصله دارند. مسافت آنها تا زمین نیز حدود ۵۰ میلیون سال نوری 
تخمین زده می شود. کهکشان مارپیچ NGC۳۳۵۹ حدود 1۰ هزار برابر دب اصغر 

ستاره در خود دارد و شبیه کهکشان راه شیری است.

دستگاهیبرایتشخیصزودهنگام"گندخونی"

رباتچاپ3بعدیکهبیوپسیانجاممیدهد

کشفرازتولدستارگانباکمکدباصغر

فسیلی 1۳۲ میلیون ساله از زمین های یک کارخانه آجرپزی در انگلیس کشف شده 
است. این فسیل یک اسکلت کامل از دایناسوری با ۳ متر قد و 1۰ متر طول است.

 دانشمندان فسیل دایناسوری که 1۳۲ سال میلیون قبل می زیسته در یک کارخانه 
آجرسازی در سوری انگلیس کشف کرده اند. در ماه فوریه بولدوزری در این کارخانه هنگام 
کار یک بلوک بزرگ از زمین بیرون آورد که حاوی یک تکه استخوان بود. پس از آن 

دانشمندان بقایای این دایناسور را از زیر خاک بیرون آوردند.
سارا مور و جیمی جوردان دو باستان شناس انگلیسی طی بازه ای یک ماهه ۷ بلوک از 
زمین این کارخانه استخراج کردند که در مجموع یک اسکلت کامل را تشکیل می دهد. 
آنها معتقدند فسیل کشف شده یک دایناسور ایگوانودون است که  ۳ متر قد و 1۰ طول 
طول داشته است. وزن این خزنده نیز 4.6 تن )هم وزن یک فیل آفریقایی( تخمین زده 
می شود. این اسکلت که »ایندی « نام گرفته اکنون در مرکز تحقیقاتی فسیل گالور در 

معرض نمایش عموم است.

محققان با استفاده از چاپ سه بعدی موفق به طراحی 
یک ربات شده اند که می تواند عمل نمونه برداری را در یک 

اسکنر ام.آر.آی انجام دهد.
متخصصان دانشگاه "تونت")Twente( هلند رباتی تولید 
کرده اند که می تواند با دقت بالا بافت های غیرمعمول را 

نمونه برداری کند.
محققان امیدوارند که این ربات بتواند به خوبی سرطان 

پستان را در ابتدایی ترین مراحل شناسایی و درمان کند.
در چاپ این ربات از هیچ گونه فلزی استفاده نشده تا 
بتواند به خوبی در میدان مغناطیسی قدرتمند اسکنرهای 

ام.آر.آی بدون هیچ مشکلی کار کند.
جنس بدنه این ربات از پلاستیک است و به جای انرژی 

الکتریکی از فشار هوا استفاده می کند.
نمونه های  کوچک ترین  از  چهارم  نسل  ربات  این 
ساخته شده به وسیله این تیم است و امکان قرارگیری 
در لوله های نازک ام.آر.آی را دارد.این ربات با استفاده از 
لوله های طولانی هوا به طول پنج متر که از بیرون کنترل 
می شود می تواند با دقت چند میلی متر عمل نمونه برداری 
را انجام دهد. این دقت برای جراح انسانی به هیچ عنوان 
از  تیمی  همکاری  با  ربات  نیست.این  دستیابی  قابل 
رادیولوژیست های مرکز ZGT در هلند ساخته شده و 
چندی پیش در مسابقات ربات های جراح در لندن که 
بخشی از سمپوزیوم بین المللی "هاملین")Hamlyn( بود، 

موفق به دریافت جایزه شده است.

از فواید 
سلامت شگفت 
انگیز بادنجان
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رئیس اداره سنجش آموزش و پرورش استان قم خبرداد 

شرکت16هزارداوطلبقمیدرآزمونسراسری
رئیس اداره سنجش آموزش و پرورش استان قم گفت: 1۵ هزار و ۸۹۵ داوطلب در 
روزهای پنجشنبه و جمعه هفته جاری همزمان با سراسر کشور در آزمون سراسری 

دانشگاه ها و موسسه های آموزش عالی شرکت می کنند. 
علیرضا احمدی افزود: از این تعداد شرکت کننده ۹ هزار و 411 تن زن و 6 هزار و 
4۸4 تن مرد هستند که در این آزمون به رقابت می پردازند.وی اضافه کرد: ۲ هزار و 
۵۳۷ داوطلب در رشته ریاضی و فنی شرکت کرده اند که از این تعداد یک هزار و 66۹ 
تن مرد و ۸6۸ تن زن هستند.وی با بیان این که سه هزار و ۳۰4 تن در رشته علوم 
انسانی به رقابت می پردازند، ادامه داد: از این تعداد یک هزار و 1۹1 تن مرد و ۲ هزار و 
11۳ تن زن هستند.به گفته احمدی، هفت هزار و ۹1۵ تن در رشته علوم تجربی شرکت 
کرده اند که ۲ هزار و ۸۸4 تن مرد و پنج هزار و ۳1 تن زن می باشند.وی بیان کرد: ۵۸6 
تن در رشته هنر شامل 1۷۷ مرد و 4۰۹ زن و یک هزار و ۵۵۳ تن در رشته زبان های 
خارجی شامل ۵6۳ مرد و ۹۹۰ زن در آزمون سراسری دانشگاه به رقابت می پردازند. وی 
خاطرنشان کرد: بیشترین تعداد شرکت کنندگان در رشته علوم تجربی و کمترین میزان 
در رشته هنر است. رئیس اداره سنجش آموزش و پرورش قم افزود: این تعداد داوطلب در 
۲ حوزه امتحانی اصلی دانشگاه قم و دانشگاه مفید و 1۲ حوزه امتحانی آموزش و پرورش 
در روزهای پنجشنبه و جمعه برای شرکت در پنج رشته اصلی حاضر می شوند. وی 
ادامه داد: داوطلبان رشته های ریاضی و انسانی صبح پنجشنبه، هنر عصر پنجشنبه، علوم 
تجربی صبح جمعه و زبان های خارجی عصر جمعه به رقابت می پردازند.رتبه استان قم 
در کنکور سال ۹۲، 11 بود که با تلاش دانش آموزان این رتبه سال گذشته به چهار ارتقا 
یافت.وی به داوطلبان توصیه کرد: استراحت و خواب کافی قبل از شرکت در جلسه کنکور 
داشته باشند و با توکل بر خدا در آزمون شرکت کنند.احمدی با بیان این که داوطلبان 
باید یک ساعت قبل از شروع آزمون در حوزه امتحانی حاضر شوند، افزود: داوطلبان سعی 
کنند ۲4 ساعت قبل از آزمون مطالعه ای نداشته باشند تا با ذهنی آماده و آرامش خاطر 

بتوانند در آزمون سراسری با سایر داوطلبان به رقابت بپردازند.

مدیرکل هواشناسی استان قم :

سامانهپیشبینیگردوغباردرقمایجادمیشود
 مدیرکل هواشناسی استان قم از ایجاد سامانه پیش بینی گرد و غبار در استان قم 

خبر داد. 
یحیی زارع در جلسه بنیاد قم پژوهی که شامگاه سه شنبه در مجتمع آموزش عالی 
طلوع مهر برگزار شد، با اشاره به متداول شدن استفاده از کلمه ریزگرد برای پدید گرد 
و غبار اظهار داشت: در کشور چیزی به اسم ریزگرد نداریم و پدیده ای که با آن روبه 
رو هستیم گرد و خاک است.وی به روند افزایش گرد و خاک در سال های اخیر در اثر 
خشکسالی های پی در پی اشاره کرد و افزود: هر سال بین ۲۰ تا ۳۰ درصد نسبت به 
نرمال بلند مدت کاهش بارندگی داریم که همین موضوع گرد وخاک را تشدید می کند.
به گفته مدیرکل هواشناسی استان قم، حدودا ۳۰ سال پیش در استان قم در سال دو 
روز گرد و خاک داشتیم اما در سال ۹4 این عدد به 1۰۹ روز رسید.وی با اشاره به اینکه 
تنها کاری که هواشناسی می تواند انجام دهد مسئله پیش بینی گرد و خاک در استان 
قم است، تصریح کرد: شناسایی کانون های گرد و خاک هم به عهده اداره کل هواشناسی 
است.زارع افزود: شناسایی چشمه گرد و خاک نیاز به تحقیق و پژوهش دارد که این کار 
پژوهشکده هواشناسی کشور است که از کارشناسان استان ها می توانند استفاده کنند.
وی با اشاره به اینکه اجرای تحقیق و پژوهش مستلزم تأمین اعتبارات است، ادامه داد: 
سال ۹1 پروپزالی برای این موضوع تهیه کرده و به مدیران استان دادیم که اعتبار آن 
تأمین نشد.مدیرکل هواشناسی استان قم با اشاره به اقدامات پراکنده ای که در زمینه 
ریزگردها در قم صورت گرفته، اظهار کرد: منابع طبیعی استان قم به منظور بیابان زدایی 
یک طرح مطالعاتی برای غرب استان تهیه کرد و اعتباراتی هم گرفتند و کارهایی هم 
انجام دادند؛ سال گذشته استاندار قم بازدیدی از این حدوده درختکاری شده داشتند 
این درحالی است که ما سمت شرق استان مشکلات ریزگردها را داریم.وی گفت: 4۰۰ 
هزار هکتار زمین در قم مستعد گرد و غبار است اما  چشمه های گرد و غبار ممکن است 
مقطع های یک کیلومتر و دو کیلومتر مربعی باشد.به عقیده زارع، برای جلوگیری از روند 
فعلی تشدید گرد و غبارها در قم بهترین کار این است که کانون ها را شناسایی کنیم و 
دقیقا همان محل ها را بوته کاری کنیم.عباس جعفری کارشناس محیط زیست هم در 
این جلسه با اشاره به اینکه در قم هم ریزگرد وجود دارد و هم گرد و غبار اظهار داشت: 
مشکل اصلی استان قم اما هجوم گرد و غبار است.وی گفت: نباید مشکلات مربوط به 
گرد و غبار را به گردن کاهش بارندگی بیندازیم چرا که بارندگی در طول سال های 

گذشته کاهش محسوسی نداشته بلکه مدیریت منابع آبی در قم غلط بوده است.

فرماندار قم  خواستار شد

ایجادنواحیصنعتیجدیددرمناطقروستایی
فرماندار قم ضمن معرفی ظرفیت های تولیدی و صنعتی روستاهای استان خواستار 

ایجاد نواحی صنعتی جدید در مناطق روستایی  این استان شد. 
رضا سیار در جلسه هیئت مدیره شرکت شهرك های صنعتی قم اظهارداشت: با توجه به 
استعداد های فنی و همچنین صنایع تولیدی متنوع موجود روستایی در مناطق مختلف 
استان، ظرفیت ایجاد نواحی صنعتی در این حوزه ها وجود دارد. وی با بیان اینکه مجموعه 
دستگاه های استان نیز آماده همکاری و خدمت رسانی به شرکت شهرك های صنعتی 
برای توسعه نواحی صنعتی هستند گفت: وجود واحدهای تولیدی در برخی از مناطق 
روستایی سبب به وجودآمدن مشکلات رفت وآمدی و زیست محیطی شده که لازم است 
برای خروج این صنایع و ساماندهی آنها و همچنین ارائه خدمات مطلوب تر به فعالان 
صنایع مستقر در روستاها تدابیر لازم اتخاذ شود.فرماندار قم شهرت کشوری برخی از 
صنایع تخصصی در روستاهای قم را مد نظر قرار داد و تصریح کرد: یکی از عواملی که 
سبب تولید انبوه و به دنبال آن افزایش اشتغالزایی پایدار در کشور می شود تبدیل واحد 
های تولیدی کوچك در منازل و به اصطلاح زیر پله ای به واحدهای تولیدی صنعتی است 
و شرکت شهرك های صنعتی قم می تواند با ایجاد فضا و زیرساخت های لازم  نسبت 
به ساماندهی وضعیت نامناسب موجود در راستای اقتصاد مقاومتی اقدام کند.امیر طیبی 
نژاد مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم نیز با استقبال از ایجاد فرصت سازی برای 
تولید کالای ایرانی و افزایش اشتغال در کشور با هدف تحقق اقتصاد مقاومتی اظهارداشت: 
هر اقدامی که در راستای تحقق منویات رهبر انقلاب و سیاستهای راهبردی دولت برای 
افزایش سطح اشتغال جوانان استان باشد را با کمال میل انجام می دهیم و آن را وظیفه 
ای برای خود می دانیم.وی ضمن قول مساعد برای کارشناسی با هدف تحقق این خواسته، 
ادامه داد: توسعه اشتغال و کار در حاشیه روستاها ضمن کمك به اقتصاد خانوارهای روستا 
سبب کاهش و جلوگیری از مهاجرت ساکنان این مناطق به شهر های همجوار می شود.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم :

دستگاههایبرترقمدرزمینهاوقاتفراغت
تجلیلمیشوند

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: در جشنواره اوقات فراغت دستگاه های برتر 
در این زمینه شناسایی و تجلیل خواهند شد. 

حسن عابدی شامگاه سه شنبه در جلسه ستاد ساماندهی جوانان که در سالن امام 
جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: با توجه به شروع فصل تابستان موضوع 
اوقات فراغت اهمیت جدی تری پیدا می کند که نیاز به برنامه ریزی دقیق دارد. وی با بیان 
اینکه اوقات فراغت جوانان باید به بهترین نحو ممکن برنامه ریزی شود، گفت: وزارت ورزش 
و جوانان در راستای وظایف خود برنامه هایی را در دستور کار خود قرار داده است. مدیرکل 
ورزش و جوانان استان قم افزود: در جهت استفاده از ظرفیت دستگاه های اجرایی، نظارت 
و ارزیابی برنامه های اوقات فراغت را در شورای داوری بررسی خواهیم کرد. وی از همسویی 
دستگاه های اجرایی در این زمینه تأکید کرد و افزود: در غنی سازی اوقات فراغت جشنواره 
برترین های اوقات فراغت را خواهیم داشت و دستگاه های برتر در این زمینه شناسایی و 
تجلیل می شوند. عابدی تصریح کرد: شرایطی باید برای بهره مندی بهتر قشر آسیب پذیر 
و محروم از برنامه های اوقات فراغت اندیشیده شود. وی در پایان سخنان خود از برگزاری 

نمایشگاه دستاوردهای غیر دولتی برنامه های اوقات فراغت در قم خبر داد.

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری تأکید کرد؛

هماهنگیهمهدستگاههادربرنامهریزی
برایاوقاتفراغتجوانان

مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: انتظار است تا همه دستگاه ها 
با یکدیگر هماهنگ شوند تا بتوان برای اوقات فراغت جوانان از ظرفیت های موجود به 

خوبی بهره گرفت. 
عطاء الدین قاسمی شامگاه سه شنبه در جلسه ستاد ساماندهی جوانان که در سالن امام 
جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، موضوع اوقات فراغت جوانان را از جمله مسائل مهم 
روز برشمرد. وی گفت: با توجه به اینکه بیش از ۷۰ درصد دانش آموزان برای گذراندن 
اوقات فراغت خود برنامه ای ندارند لذا ضروری است تا دستگاه ها برای این منظور با کمک 
یکدیگر برنامه های جامعی را ارائه نمایند. مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
قم، افزود: با توجه به تهاجم فرهنگی که دشمن انجام می دهد برنامه ریزی اوقات فراغت 
نوجوانان و جوانان اهمیت بسیار دارد. وی تصریح کرد: در طی جلساتی که با دستگاه ها 
در فروردین ماه سال جاری برگزار کردیم بسیاری از آنها برنامه های خود را در این زمینه 
مطرح کردند. قاسمی گفت: انتظار است تا همه دستگاه ها با یکدیگر هماهنگ شوند تا 
بتوان نسبت به این موضوع از ظرفیت های موجود به خوبی بهره گرفت. وی به استفاده 
محرومین از برنامه های اوقات فراغت دستگاه ها اشاره کرد و افزود: امیدواریم هیچ 

دستگاهی فردی را به دلایل مالی از برنامه های اوغات فراغت محروم نکند.

لیلا اسماعیل نژاد

حل اختلافات قبل از قانونگذاری در ایران توسط حکام 
شرعی و مجتهدینی صورت می گرفت که منصوب حکومت 
نبودند و ضمانت حکم آنان هم ریش سفیدان و معتمدان 
بودند و امروز شورای حل اختلاف شکل نوینی از ریش 

سفیدی برای ایجاد صلح و سازش بین طرفین دعواست. 
پیشینه اندیشه حل و فصل دعاوی از طریق نهادهای 
سازشی و داوری در قوانین مصوب را می توان اولین بار در 
قانون حکمیت اجباری 1۳۰6 دید ، که در سالهای 1۳۰۸ و 
1۳1۳ مقررات آن اصلاح شد؛ البته در قانون موقتی اصول 
محاکمات حقوقی سال 1۲۹۰ نیز این اندیشه را می توان 
ملاحظه کرد .بموجب نهاد » داوری « مندرج در این قانون ، 
بخشی از صلاحیت قضایی محاکم را بطور محدود به قضات 
خارج از حوزه اقتدار حاکمیت ، تفویض می شد. بموجب 
یکی از فصول قانون مزبور ، در صورت بروز اختلاف بین 
اشخاص ، آنان توانستند بموجب » قرارنامه « که ضمن عقد 
لازم تنظیم می گردید ، حکمیت در آن منازعه را به یک 
یا چند نفر واگذار کنند؛ چون این مقررات اختیاری بود ، 
لذا بمنظور رفع تراکم امور دادگاه ها و حل و فصل سریع 
دعاوی ، قانون حکمیت اجباری در ۲۹ اسفند سال 1۳۰6 
به تصویب رسید .آیین دادرسی مدنی مصوب 1۳1۸ نیز در 
بردارنده مقررات مفصل و نسبتاً جامعی در خصوص داوری 
بوده است ) از سال 6۲۳ تا 6۸۰ (؛ به موجب ماده یک 
1۸ اردیبهشت ماه سال 1۳44 قانون تشکیل خانه انصاف 
مصوب 1۸ اردیبهشت سال 1۳44 ، برای رسیدگی و حل 
و فصل اختلافات میان ساکنان روستاها ، شورایی بنام خانه 
انصاف برای یک یا چند ده تشکیـل شد که اعضای آن 
معتمدان محل از طـرف ساکنـان حوزه خانه بودند و به 
مدت سه سال انتخاب می شدند ؛  سال بعد یعنی در تاریخ 
نهم مردادماه 4۵ قانون داوری به تصویب رسید که حوزه 
صلاحیت این شوراها ، مربوط به شهرها بود . در هر دوی این 
قوانین ، اصل بر انتخابی بودن اعضا و فاقد تشریفات دادرسی 
و مجانی بودن رسیدگی به حل و فصل سریع دعاوی و 
ایجاد سازش بین طرفین دعوا بود؛ در تاریخ ۲1 خرداد ماه 
۵6 قانون جامع تری برای حل و فصل سازشی دعاوی ، بنام 
قانون شورای داوری به تصویب رسید . این شورا در کلیه 
اختلافات سعی بر پایان دادن موضوع با سازش داشت که 
با تصویب این قانون ، قانون تشکیل شورای داوری مصوب 

1۳4۵ و اصلاحی آن مصوب 1۳4۸ ملغی شد.
تأسیس » خانه های انصاف « و » شورای داوری « قبل 
از انقلاب اسلامی ، در حقیقت گامی در جهت سهیم کردن 
مردم در حل و فصل دعاوی بود . پس از وقوع انقلاب اسلامی 
و با تأسیس سازمان قضایی جدید، مسئولین دستگاه قضایی 
، با طرح این امید در افکار عمومی که در کلیه شئون قضایی 
از مجتهدین جامع الشرایط بعنوان قاضی استفاده خواهد 
شد ، دو نهاد قضایی - مردمی »شورای داوری« و »خانه 
انصاف« را تعطیل کردند. با تصویب لایحه قانون تشکیل 
دادگاههای عمومی مصوب 1۳۵۸ و بموجب ماده 1۵ آن 
، صلاحیت مقرر در قانون شورای داوری مصوب 1۳۵6 به 
دادگاه های صلح واگذار شد. با تصویب ماده 1۸۹ قانون 
برنامه سوم توسعه اقتصادی ، اجتماعی و فرهنگی جمهوری 
به  اختلاف«  حل  »شورای  نام  به  جدیدی  نهاد  اسلامی 
سیستم قضایی ایران پیوست و این رویکرد هر چند مخالف 
قانون اساسی بنظر می رسد ، چون وظیفه احقاق حق و 
رسیدگی به تظلمات از وظایف دادگستری است ) اصول 
۳4 و 1۵6 قانون اساسی ( ، اما با توجه به وضعیت فعلی 
دادگستری و تراکم بیش از حد پرونده ها و سرازیر شدن 
کلیه اختلافات ریز و درشت اجتماعی به سمت دادگستری 
، پیش بینی چنین نهادی عاقلانه است .به موجب این آیین 
نامه شوراهای حل اختلاف در روستاها ، بخش ها، شهرها و 
یا محدوده ای از شهرها تشکیل شد؛ عضویت در این شوراها 
، همانند شورای داوری قبل از انقلاب ، افتخاری و رسیدگی 
مجانی و بدون تشریفات دادرسی و برمبنای ایجاد صلح و 
سازش بین طرفین بود . تفاوت عمده شورای حل اختلاف 

با شورای داوری در این بود که تعیین اعضای شورای داوری 
بصورت انتخابی تعیین می شد.در نهایت و پس از سپری 
نامه اجرایی شوراهای حل  از اجرای آیین  شدن ۷ سال 
اختلاف ؛ اجرای آزمایشی » قانون شوراهای حل اختلاف « 
مورخ ۲۹ اردیبهشت ماه ۸۷ به مدت ۵ سال مورد موافقت 
مجلس شورای اسلامی قرار گرفت و در تاریخ 16 مردادماه 
۸۷ نیز مورد تأیید شورای نگهبان و نهایتاً مورخ ۷ شهریورماه 

۸۷ در روزنامه رسمی شماره 1۸4۹۵ منتشر شد.
**انواع نهادهای سازش در نظام حقوقی کشورهای 

جهان 
در غالب کشورها ، در نظامهای حقوقی آنها ، علاوه بر 
سیستم رسمی دادگستری نهادهای مردمی نیز در کنار 
دادگستری به حل و فصل اختلافات مشغولند .از جمله 
مهمترین نهادهای سازش می توان به نهاد در نظامهای 
کامن لا در کشورهای انگلیس، امریکا و هند اشاره کرد که 
در این کشورها تعداد قابل ملاحظه ای از اختلافات ، که از 
اختلافات مورد رسیدگی دادگاههای عادی کمتر نیست ، 
در حال حاضر به سازمانهایی ارجاع می شود که در آنان 
حقوقدانان با غیر حقوقدانان مشترکاً به قضاوت می نشینند ، 
یا حتی ممکن است حقوقدانان در آنها شرکت نداشته باشند.
نهادهای سازش در نظامهای رومی و ژرمنی از دیگر نهادهای 
سازش در دنیا است که بیشتر در فرانسه و آلمان مشاهده 
می شود که در این نهاد، میانجیگری، اصولا براساس و در 
چارچوب » اصل مناسب بودن تعقیب کیفری« که برای 
دادسرا در نظر گرفته شده است اعمال می شود؛ در چین و 
اتحاد جماهیر شوروی سابق که کشورهای سوسیالیستی نام 
داشتند تاکید زیادی بر نقش توده ها در اداره امور اجتماعی 
وجود دارد و اتحاد جماهیر شوروی سابق، درحقیقت، کشور 
شوراها نامیده می شد و در طرز تفکری چینی، قوانین وسیله 

عادی حل و فصل تعارض و اختلافات بین انسانها نیستند.
قابل  رفتاری  ها،  ژاپنی  دیدگاه  از  دادگاه  به  رفتن  اما 
سرزنش محسوب می شود و مردم این کشور قبل از آنکه 
به چنین کاری تن دهند، سعی می کنند، با توسل به هر 
گونه میانجی، اختلافی را که بوجود آمده است، دوستانه حل 

کنند.
** شورای حل اختلاف و برداشتن یک چهارم بار 

از روی شانه های دستگاه قضایی
اما در کشور ایران با تشکیل شورای حل اختلاف سالانه به 
پرونده های زیادی در این شورا در سراسر کشور رسیدگی و 
بیشتر این پرونده ها به صلح و سازش ختم می شود.به گفته 

رئیس شورای حل اختلاف سه میلیون و ۳۸6 هزار پرونده 
ورودی شورای حل اختلاف در سال ۹۵ بود و طرفین دعوا 
به نسبت در این سه میلیون و ۳۸6 هزار پرونده به نظر 
شورای حل اختلاف تمکین کرده که این خود قدم مثبت و 

نشانگر اتقان آرای شورای حل اختلاف است.
حجت الاسلام محمدمهدی احمدی میانه جی رئیس 
شورای حل اختلاف و معاون قوه قضائیه در گفت وگو با 
خبرنگار قضائی ایرنا گفت: از سه میلیون و ۳۸6 هزار پرونده 
فقط 141 هزار پروندهبرای اعمال تجدیدنظر به دادگستری 
ها برگردانده و تنها حدود ۲۸ هزار پرونده نقض شده است و 
بقیه مورد تایید قرار براساس این گزارش، حدود 1۵ میلیون 
پرونده در دستگاه قضائی هر ساله مورد رسیدگی قرار می 
گیرد و بیش از ۲ هزار عناوین مجرمانه در کشور تعریف 

شده است.
** 50درصد پرونده های شورای حل اختلاف 
مستقر در زندان موجب صلح و سازش می شود

معاون قوه قضائیه با بیان فعالیت صلح و سازشی و ایجاد 
صلح و سازش بین زندانیان در سال گذشته در شوراهای 
و  اظهار کرد: ۲6 هزار   ، زندان  در  اختلاف مستقر  حل 
شوراهای  به  سال ۹۵  در  زندان  داخل  در  پرونده   ۲۸۳
حل اختلاف وارد شده که 1۳ هزار و 4۳۰ پرونده از آن 
با صلح و سازش مختومه شده است.وی ادامه داد: یعنی 
حتی در زندان هم مساله صلح و سازش را داریم که بیش 
هاست.احمدی  زندان  در  و سازش  از صلح  از ۵۰درصد 
میانه جی در پاسخ به این پرسش ایرنا که آیا پرونده های 
داخل زندان با شکایت زندانیان از هم مطرح می شود یا 
از بیرون است، گفت: عمدتا پرونده ها مربوط به بیرون 
از زندان است بدین صورت که افرادی که بدلایل مسائل 
مالی مختلف یا علل دیگر به زندان افتاده اند با مراجعه 
تقاضای رسیدگی می  زندان،  اختلاف  به شوراهای حل 
کنند که بلکه با صلح و سازش تمام شود و شوراهای حل 
اختلاف مستقر در زندان با رضایت گرفتن از شاکیان نیمی 

از پرونده ها را به صلح ختم می کنند.
**قانون شورای حل اختلاف

احمدی میانه جی درباره قانون شورای حل اختلاف گفت: 
این قانون مصوب سال 1۳۸۷ است که بعد از اتمام دوره 
آزمایشی، ادامه اجرای آن با اذن ولی فقیه ادامه یافت تا 
اینکه قانون بعدی آبان سال ۹4 تصویب و ابلاغ شد؛ رئیس 
قوه قضاییه فروردین سال ۹۵ آیین نامه این قانون را تصویب 

و برای اجرا ابلاغ کرد.

رئیس شورای حل اختلاف کشور در رابطه با وضعیت 
استخدام در قانون شورای حل اختلاف اظهار کرد: نیروهای 
شورا به دو دسته اعضا و کارکنان اداری تقسیم می شوند 
که اعضای شورای حل اختلاف معمولا یا بازنشستگان و یا 
افرادی هستند که در جای دیگر فعالیت می کنند که در 
وقت خارج از اداری برای کمک به شورای حل اختلاف حاضر 
می شوند که تعداد آنان ۲۵ هزار نفر است و بحث استخدام 
این افراد مطرح نیست.وی ، کارکنان اداری این مجموعه 
را بیشتر جوان و دارای تحصیلات کارشناسی و کارشناسی 
به بالا در رشته حقوق برشمرد و ادامه داد: این افراد بیشتر 
وقت خود را در شورای حل اختلاف سپری می کنند و 
اگرچه به آنان گفته شده بحث استخدام مطرح نیست اما این 
1۳ هزار جوان که باید تشکیل خانواده وزندگی دهند انتظار 
دارند وضعیت استخدامی آنان به پاس خدمات ارزنده شان 
مشخص شود.میانه جی اضافه کرد: در همین قانون شورای 
حل اختلاف آمده است قوه قضاییه از جایگاه استخدامی ها 
درصدی را به کارکنان شورای حل اختلاف اختصاص دهد و 

این امتیاز مناسبی است.
رئیس شورای حل اختلاف کشور با ناچیز خواندن میزان 
درآمد و دریافتی کارکنان این شورا گفت: در این قانون 
مبنای پرداخت، حقوق حداقل کارگری است و از آنجا که 
اینها نصف زمان کارگری یعنی چهار ساعت در روز کار می 
کنند لذا مبلغ ۳۰۰ هزار تومان ماهیانه به آنها و مبلغ 16۰ 
هزار تومان هم ماهیانه برای بیمه آنان پرداخت می شود که 
معتقدم این مبلغ حتی خرج کرایه رفت و برگشت شان هم 
نمی شود.وی ادامه داد: انتظار می رفت مجلس و دولت این 
مساله را مدنظر قرار داده و اعتبار بیشتری را برای شورای 
حل اختلاف مصوب کنند که متاسفانه چنین نشد؛ در سال 
۹۵ مبلغ 1۵۰ میلیارد تومان درآمد زایی پیش بینی شده بود 
که از این میزان قرار بود 41 میلیارد تومان را به ما برگردانند 
در حالیکه با وجود افزایش درآمدزایی تا ۲6۰ میلیارد تومان 
و این انتظار که 11۰ میلیارد تومان باید به شورای حل 
اختلاف تعلق می گرفت، متاسفانه چنین نشد و مجلس 
قانون مصوب خود را رعایت نکرد و همان میزان 41 میلیارد 
تومان هم به شورای حل اختلاف پرداخت نشده است.به 
گفته وی، سهم شورای حل اختلاف از بودجه عمومی در 
سال ۹۵، حدود ۷۰ میلیارد تومان بود که ۷۹درصد آن 
پرداخت شد؛ بودجه سال ۹6 شورای حل اختلاف نسبت 
به سال ۹۵ حدود 1۰درصد رشد داشته است که رقم ۷۹ 

میلیارد تومان می شود.
** پرونده های مالی زیر 20 میلیون تومان عمده 

دعاوی رسیدگی شده در شورای حل اختلاف
معاون قوه قضائیه عمده پرونده هایی که در شورای حل 
اختلاف رسیدگی می شود را پرونده های دعاوی زیر ۲۰ 
میلیون تومان عنوان کرد و گفت: از سه میلیون و ۳۸6 هزار 
پرونده شورای حل اختلاف در سال ۹۵، حدود یک میلیون 
و 44۵ هزار و 1۳۸ پرونده مربوط به دعاوی مالی است و 
جرائم تعزیری درجه ۸ با ۲۷۳ هزار پرونده، تامین خواسته با 
۲6۵ هزار پرونده و حصر وراثت با ۲۵۰ هزار پرونده در رتبه 

های بعدی قرار دارند.
**وجود 20 قاضی خاص شورای حل اختلاف 

درکشور
رئیس شورای حل اختلاف با بیان اینکه حدود ۲۰ قاضی 
خاص این شورا در کشور فعالیت می کنند، گفت: متاسفانه 
بسیاری از پذیرفته شدگان آزمون قضاوت ترجیح می دهند 
به عنوان دادیار در دادسراها فعالیت کنند در حالیکه فعالیت 
شورای حل اختلاف حقوقی است و برای دادرسی حقوقی 
باید رغبت بیشتری باشد. وی با بیان اینکه قاضی شورای 
حل اختلاف نه تنها کمتر از قاضی دادسراها نیست بلکه 
از برخی جهات می تواند بهتر و بیشتر هم باشد، ادامه داد: 
فرقی ندارد قاضی در دادسرا باشد یا شورای حل اختلاف 
، مراحل ارتقا مشابه هم است اما قاضی شورا، کار حقوقی 
انجام می دهد و قاضی دادسرا کار کیفری؛ قاضی شورا بیشتر 
در کلان شهرها فعالیت می کند و قاضی های دادسرا به 

شهرهای کوچک می روند.

گزارشی از تاثیر شورای حل اختلاف در کاهش پرونده های قضایی؛ 

اختلافاتی که با ریش سفیدی رفع می شود 

رمز  مدیریت  سرویس های  از  استفاده   
عبور برای حفاظت از افزایش ضریب امنیتی 
همیشگی  پیشنهاد های  جزو  شما،  رمزهای 

کارشناسان امنیتی است. 
 این روزها بحث امنیت اطلاعات در دنیای 
است.  برخوردار  بسزایی  اهمیت  از  مجازی 
این موضوع  افراد بدون درنظرگرفتن  برخی 
مهم، اطلاعات شان را ناخواسته در دسترس 
برخی هم که دقت  و  قرار می دهند  هکرها 
حتی  و  دارند  موضوع  این  روی  بیشتری 
استفاده  گذرواژه  مدیریت  نرم افزارهای  از 
می کنند، از نحوه حفاظت اطلاعات دیجیتال 
باعث  بی اطلاعی  این  هستند.  بی اطلاع 
می شود تا درنهایت امنیت اطلاعات در دنیای 
مجازی به خطر بیفتد و هکرها به سادگی به 
کنند.  پیدا  دسترسی  شما  حیاتی  اطلاعات 
اگر شما هم می خواهید از دست خلافکاران 
باید به چند  باشید،  امان  دنیای مجازی در 

انتخاب  و  عبور  رمز  مدیریت  در  مهم  نکته 
گذرواژه ایمن توجه کنید.

قفل های ساده و بی دردسر
این را دیگر هر آدم ساده ای می داند؛ قفلی 
که به راحتی باز شود، قفل نیست! این مثال را 
می توان در مورد قفل و رمز عبور دیجیتال نیز 
استفاده کرد. رمز عبوری که به راحتی بتوان 
آن را حدس زد یا مشابه با دیگر رمزهای مورد 
استفاده تان باشد، با فاش شدن یکی از آن ها، 
دسترسی به بقیه نیز امکانپذیر است و چنین 
نیستند.  امن  به هیچ عنوان  عبورهایی  رمز 
شایع ترین  از  یکی  می دانید،  که  همان طور 
مشکلات کاربران در استفاده از سرویس های 
مختلف و انتخاب رمز عبور برای هر سرویس، 
فراموش کاری است و به همین دلیل کاربران 
ترجیح می دهند که رمزهای یکسان و ساده ای 
کنند.  انتخاب  خود  سرویس های  برای  را 
برخی دیگر روش هوشمندانه تری را انتخاب 

می کنند و از سرویس ها و ابزارهای مدیریت 
 Lastpass، Keepass، همچون  عبور  رمز 
Password1 و... کمک می گیرند. استفاده از 
سرویس های مدیریت رمز عبور برای حفاظت 
از اطلاعات محرمانه و افزایش ضریب امنیتی 
همیشگی  پیشنهاد های  جزو  شما،  رمزهای 
متأسفانه  اما  است؛  امنیتی  کارشناسان 
این  از  استفاده  ضمن  کاربران  از  بسیاری 
ابزارها نیز اشتباه هایی را مرتکب می شوند که 
رمزهای آن ها را درمعرض خطر قرار داده و 
حتی در مواردی امنیت اطلاعات ذخیره شده 

در این سرویس ها را به صفر می رساند.
خروج خودکار از برنامه

اولین و مهم ترین نکته ای که کاربران ضمن 
به  عبور  رمز  مدیریت  ابزارهای  از  استفاده 
 )Log out(نمی کنند، خارج نشدن توجه  آن 
یا  رایانه  ترک  هنگام  نظر  مورد  سرویس  از 
گوشی هوشمند است. به عبارت  دیگر بسیاری 
مجدد  روشن شدن  با  آنکه  برای  کاربران  از 
رایانه یا بستن و بازکردن دوباره مرورگر خود 
نیازی به واردکردن رمز اصلی ابزار مدیریت 
رمزهای عبور نداشته باشند، همواره سرویس 
مورد نظر را به حالت فعال و باز نگه داشته و با 
انجام این کار، امنیت اطلاعات خود را به صفر 
دلیلی  هر  به   و  هرکسی  چراکه  می رسانند؛ 
ممکن است از رایانه این افراد استفاده کرده 
و در کسری از ثانیه به بانک اطلاعاتی همه 
سرویس ها  تمام  برای  ذخیره شده  رمزهای 
دسترسی یابد. برای رفع این مشکل می توانید 
به تنظیمات سرویس مدیریت رمز عبورهای 
خروج  قابلیت های  و  کرده  مراجعه  خود 
یا خروج  از بسته شدن مرورگر  بعد  خودکار 

در مدت زمان  استفاده  عدم  از  خودکار پس 
مثال  به عنوان  کنید؛  فعال  را  مشخص شده 
مدت  و  شود  خاموش  شما  رایانه  چنانچه 
و  باشد  گذشته  خاموشی  این  از  ۳۰دقیقه 
هیچ فعالیتی در سرویس مورد نظر رخ ندهد، 
شرایط  این  در  و  شده  اجرا  خروج  عملیات 
می توانید با خیال راحت رایانه تان را در اختیار 

دیگر کاربران قرار دهید.
رمز عبور ساده

زیادی  تعداد  دیگر  اشتباه  متأسفانه 
چنین  از  استفاده  هنگام  کاربران  از 
سرویس هایی، انتخاب رمز عبور ساده به عنوان 
رمز اصلی است. درست است که ابزار مدیریت 
رمزهای عبور قادر است رمزهای پیچیده ای را 
به سرویس های مختلف شما اختصاص داده و 
آن ها را به طور خودکار برای شما وارد کند، اما 
نکته مهم این است که تمام این رمزها توسط 
یک رمز اصلی که همان رمز ورود به سیستم 
است، محافظت می شود و درصورتی که شما 
رمزهای  مدیریت  ابزار  برای  را  ساده ای  رمز 
است  این  مانند  کنید،  انتخاب  خود  عبور 
را پشت یک  که کلید چند درِ ضد سرقت 
درِ اصلی قرار داده ، اما آن را قفل نکرده اید. 
پیشنهاد می کنیم که رمز اصلی سرویس خود 
را تا جایی که می توانید پیچیده انتخاب کنید، 
اما این پیچیدگی به نحوی باشد که موجب 
فراموشی رمز نشود؛ همچنین می توانید رمز 
اصلی را روی کاغذی یادداشت کرده و در جای 
امنی نگهداری کنید. با مراجعه به سایت های 
اختصاصی تعیین کیفیت رمز عبور، می توانید 
میزان پیچیدگی و امنیت رمز خود را ارزیابی 
کنید. با واردکردن رمز مورد نظرتان در کادر 

لازم  زمان  میزان  صفحه،  وسط  در  موجود 
برای کشف رمز شما توسط یک رایانه تخمین 
زده می شود؛ پس تا می توانید رمزی را انتخاب 
کنید که کشف آن حداقل به چند سال زمان 

نیاز داشته باشد.
تأیید هویت 2مرحله ای

امـروزه یکی از بهترین روش های حفاظت از 
رمزهــای عبــور، تأیید هویت دومـرحلــه ای 
است.   )Two-Factor Authentication(
سرویس های  از  بسیاری  توسط  قابلیت  این 
سرویس های  ایمیل ها،  همچون  اینترنتی 
مدیریت  ابزارهای  و  ارائه می شود  و...  بانکی 
امنیت اطلاعات  افزایش  برای  نیز  رمز عبور 
می کنند.  پشتیبانی  سرویس  این  از  شما 
از  بسیاری  رایج  اشتباه های  از  دیگر  یکی 
در  سرویس  این  از  استفاده نکردن  کاربران، 
درحالی  این  است؛  عبور  رمز  مدیریت  ابزار 
است که با فعال بودن این قابلیت، نه تنها از 
رمز اصلی خود نیز حفاظت می کنید، بلکه 
فاش شدن  یا  رایانه  به سرقت رفتن  درصورت 
رمز اصلی نیز دسترسی به اطلاعات توسط 
سارقان یا هکرها غیرممکن می شود. قابلیت 
که  است  ویژگی   Two Step Verification
در بیشتر شبکه  های اجتماعی و سرویس  های 
ایمیل وجود دارد. مطابق این قابلیت، صرفنظر 
از گذرواژه کاربر، در مرحله دیگر اطلاعاتی 
امنیتی برای ورود  نظیر شماره تلفن یا کد 
به حساب کاربری از کاربر اخذ می شود. این 
کاربری  حساب  هک شدن  احتمال  قابلیت 
کاربر را به شدت کاهش می دهد؛ بنابراین به 
تمام کاربران اینترنت پیشنهاد می شود تا از 

این گزینه استفاده کنند.

 همه آنچه باید درباره اشتباهات رایج در مدیریت رمز عبور بدانید 

دنیایمجازیدرخطر!

آگهی مزایده اموال غیرمنقول  نوبت اول
در پرونده کلاسه فوق ملک توقیف شده با مشخصات ذیل الذکر متعلق به خانم فاطمه عزیزی فرزند غلامرضا 
)چهار دانگ( و آقای امیر صالحی فرزند محمدعلی )دو دانگ( ، که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی شده 
است در تاریخ 1۳۹6/۵/۲ ساعت 1۰ الی 11 در دادگاه عمومی بخش کهک به آدرس استان قم بخش کهک 

دادگاه عمومی بخش کهک دفتر اجرای احکام از طریق مزایده حضوری به فروش می رسد.
مشخصات ملک:

1- موقعیت ملک : استان قم بخش کهک روستای فردو محله پایین خیابان امام خمینی رحمت اله پلاک 
14۹۲ کد پستی ۳۷۳۵1-۵۹۷6۲ 

۲- مشخصات عرصه و اعیان ملک : ملک مذکور یک واحد مسکونی با عرصه ۵۰ مترمربع دارای ساختمان 
مسکونی دو طبقه )زیرزمین و همکف هر کدام ۵۰ متر مربع زیربنا( ودارای اسناد عادی می باشد که شمالا در 
دو قسمت بطول اول 1/۹ متر به خیابان اصلی و دوم ۳/۲ متر به منزل میثم عاطفی و شرقا بطول 1۰/۸ متر 
به خانه محمد صالحی و جنوبا بطول 4 متر به خانه محمد صالحی و غربا بطول 1۰ متر به خیابان 1۰ متری 

اصلی می باشد . ساختمان ملک فوق از نوع مصالح بنایی ساده و با سقف ضربی اجرا شده و پوشش بام ایزوگام 
و نمای ساختمان بصورت گری است پوشش فرش کف ساختمان در دو طبقه موزاییکی و سرویسها و آشپزخانه 
و ازاره داخلی بنا سرامیکی و بقیه سفید ساده می باشد . سرویس بهداشتی و حمام در زیرزمین و نیز آشپزخانه 
مجهز به کابینت و دارای آبگرمکن و غیره است . سابقه ساخت بنا حدود 1۰ سال و دارای انشعابات برق و آب 

و گاز می باشد.
۳- ارزش کل ملک: با توجه به مراتب فوق و تحقیقات محلی انجام شده و عوامل تاثیر گذار قیمتی، ارزش شش 

دانگ عرصه و اعیان ملک مذکور جمعا ۸6/۵۰۰/۰۰۰ تومان ارزیابی می گردد.
لذا افرادی که قصد بازدید از ملک توقیف شده را دارند می توانند پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا 
از ملک مورد نظر بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع 
و به شخصی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهد واگذار می گردد . ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا اخذ و 

مابقی نیز ظرف یک ماه دریافت می گردد.
مدیر دفتر اجرای احکام دادگاه عمومی بخش نوفل لوشاتو






